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Ocena Stabilizacije 
Izhajajoč iz dejstva, da je stabili- \ 

zacija našega gospodarstva trajna \ 
naloga, povezana z vrsto ukrepov in i 
načrtnim delom samoupravnih orga-: 
nov in družbeno-političnih organiza-; 
cij, je bilo pri občinskem svetu ZSS; 
Ptuj imenovanih več delovnih sku-; 
pin, ki so obiskale večino delovnih: 
organizacij na območju ptujske obči-: 
ne. Skupno s predsedniki osnovnih; 
organizacij sindikata in sekretarji! 
ZKS so ugotovili, kako je s stabiliza-j 
cijskimi programi in z njihovim izva-i 
janjem. i 

Ugotovitve teh delovnih skupin so \ 
bile glavni predmet razprave n a j 
skupni seji plenuma občinskega sveta J 
ZSS, komiteja ObK ZKS, predsed- i 
stva OK SZDL in občinskega poli
tičnega aktiva. Seja je bila v sredo, 5. 
novembra 1975 v delavskem domu 
Franca Krambergerja v Ptuju. V ' 
uvodnem poročilu je predsednik OS • 
ZSS Janko Bezjak na kratko povzel 
glavne ugotovitve delovnih skupin, i 
Direktor podružnice SDK Ptuj Milan : 
ing. Kneževič pa je poročal o 9-me-! 

sečnem gibanju gospodarstva v ptuj
ski občini. Za tem se je razvila vse
binsko dobra razprava, bilo je dano 
več predlogov in pr ipomb in imeno
vana posebna komisija za sklepe, ki 
naj ugotovitve in sklepe čimprej pri
pravi, saj jih morajo v vseh delovnih 
organizacijah obravnavati še v tem 
mesecu. 

Iz celotnega gradiva in razprave 
povzemamo nekaj ugotovitev: P o 
tem, kako so pripravile svoje stabili
zacijske programe bi lahko delovne 
organizacije razvrstili v štiri skupine. 
V prvo spadajo tiste, med njimi sta 
TGA Kidričevo in , ,S igma" Ptu j , ki i 
imajo v svojih stabilizacijskih p ro - ' 
gramih zajeta tudi merila finančnega 
vrednotenja, moč jih je časovno kon
trolirati in so bili sprejeti na zborih 
delavcev. V drugi skupini so delovne 
organizacije, ki v stabilizacijskih 
programih nimajo finančnih meril, 
zato ni moč ugotavljati doseženih re
zultatov. Tretja skupina delovnih 
organizacij nima izdelanih posebnih 
programov, temveč so stabilizacijske 

ukrepe vključili v svoje redne gospo
darske in razvojne načrte. V četrto 
skupino pa so uvrstili tiste delovne 
organizacije, ki sploh niso doslej 
sprejele svojih stabilizacijskih pro
gramov. 

Kot glavni vzrok za tako stanje, so 
na seji ugotavljali, je v pomanjkanju 
strokovno usposobljenega kadra. 
Zato so se na seji tudi dogovorili, da 
bodo vsem delovnim organizacijam 
poslali vzorčni stabilizacijski pro
gram, ki j im bo v pomoč pri izdelavi 
lastnih. Stabilizacija je dolgoročna 
naloga, ki je brez dobrega programa 
ni mogoče izvajati, brez finančnih 
kazalcev pa ne kontrolirati . Prav 
kontrola je eden najpomembnejših 
sestavin izvajanja. Zato so se na seji 
dogovorili, da mora biti kontrola 
mesečna, ali pa sprotna, nikakor pa 
ne polletna ali celo letna, saj je kon
trola zato, da lahko po potrebi takoj 
ukrepamo, zato je tudi najbolj učin
kovita, če je sprotna. 

Gibanje gospodarstva v devetih 
mesecih letošnjega leta ni posebno 
spodbudno. Ekonomičnost je padla 
za dve indeksni točki v primerjavi z 
lanskim letom, število T O Z D , ki 
imajo izgube raste, družbeni proiz
vod je v 9 mesecih porasel za 16 od
stotkov, planirana pa je bila porast 
za 31 % . Na novo je bilo zaposlenih v 
letošnjem letu 645 delavcev, kar po
meni 6 % povečanje, čeprav je bilo 
planirano le 3,5 % , kar potrjuje, da 
zaposlujemo ekstenzivno. Posebno 
zaskrbljujoče pa je dejstvo, da gos
podarstvo v ptujski občini nazaduje v 
primerjavi z republiškim poprečjem, 
saj smo prejšnja leta bili po rasti gos
podarstva nad, letos pa smo zdrknili 
pod republiško poprečje. 

Upoštevajoč dejstvo, da se je v 
zadnjih treh mesecih stanje že precej 
izboljšalo, da je razmeroma ugodno 
stanje na žiro računih, saj imajo de
lovne organizacije letos na žiro raču
nih kar za 51 milijonov dinarjev več 
sredstev kot so imele lansko leto, 
nam daje realno upanje, da se bo do 
konca leta na področju gospodarstva 
še precej popravilo. Treba bo le po
šteno prijeti za delo, bolj gospodarno 
in preudarno poslovanje, bolj se za
našati na lastne sile, kot pa na ugod
ne vplive zunanjega trga. 

Na seji so opredelili pet glavnih 
vzrokov za neugodno stanje v ptuj
skem gospodarstvu. Ti so v neugodni 
gospodarski strukturi, v slabi kad
rovski zasedbi, v slabi organiziranos
ti, ki še ni povsem taka kot jo zahteva 
ustava, v neizpeljanih ali pol izpelja
nih integracijah in v ne dovolj trdni 
politični organiziranosti. Dolžnost 
občinskih družbeno-političnih orga
nizacij je , da bodo v bodoče čvrsteje 
prisotne v delovnih organizacijah, v 
pomoči pri snovanju in oblikovanju, 
pa tudi pri kontroli in izvajanju ukre
pov. 

F . F I D E R S E K 

IZJEMNE NAJDBE 

Največje presenečenje arheoloških izkopavanj v Spodnji Hajdini 
je odkrita prva keltska peč v Sloveniji za žganje izdelkov iz gline. 
Izvira iz 2, stoletja pred našim štetjem. Zraven je bil najden skeletni 
grob iz 4. stoletja našega štetja. V Rabelčji vasi pri Ptuju pa so odkrili 
9 metrov globok zidan rimski vodnjak. Na vrtovih za Havlasom v 
Ormožu so med drugim odknh tudi otroško ropotuljico - žgano iz 
gUne, ki sodi v čas kuhure žarnih grobišč. Več o tem v prihodnji 
številki Tednika. 

Fotografije prikazuje dno keltske peči za žganje gline. Skozi 
luknjice je prihajal vroč zrak in žgal keramične izdelke, ki so bili 
zloženi nad njimi. 

F o t o : JOS 

Ob koncu letošnjega novembra 
bo tudi na območju ormoške obči
ne teden časopisa Komunist in s 
tem pisane partijske besede. Prire
ditve bodo združene s proslavami 
ob 29. novembru, dnevu republike 
in 30-letnico osvoboditve. 

Praznovanje se bo pričelo v 
soboto, 22. novembra z odkritjem 
spomenika — doprsnega kipa naro
dnemu heroju Vinku Megli pred os
novno šolo Tomaž. Isti dan popol
dan bo v ormoškem gradu otvori
tev razvoja partijskega tiska ter 
marksistične in družboslovne litera
ture. Naslednji dan, to je v nedeljo, 
23. novembra bo odkritje spomin
skega obeležja na partizanski kurir
ski poti ob železniški progi med po
stajališčema Osluševci in Velika 
Nedelja v Cvetkovcih. V četrtek, 
27. novembra bo v Središču ob 
Dravi posvetovanje žena — delavk 
z območja devetih občin podravske 
in pomurske regije. Na zborovanju 
bodo razčlenile družbenoekonom
ski položaj kmečke žene. Posveto
vanja se bo udeležila tudi Vida 
Tomšič, članica predsedstva SR 
Slovenije. Naslednji dan dopoldan, 
to je v petek ob 10. uri bo v Sredi
šču otvoritev novega otroškega vrt
ca, zvečer ob 18. uri pa v Ormožu 
osrednja občinska proslava ob dne
vu republike. V kuhurnem delu 
sporeda bo nastopil oktet Gallus iz 
Ljubljane. Osrednji dogodek v 
vseh teh prireditvah bo gotovo za
dnji dan proslav — 29. novembra 
dopoldan. V ormoški dvorani bo ta 
dan najprej svečana seja vseh zbo
rov občinske skupščine in družbe
nopolitičnih organizacij s podelitvi
jo letošnjih najvišjih občinskih pri
znanj — plakete Ormoža, nato pa 
bo ob 11.30 odkritje spomenika na 
narodnemu heroju Jožetu Kerenči-
ču na prenovljenem Kerenčičevem 
trgu v Ormožu. Slavnostni govor
nik na tej prireditvi, ki bo manjše 
ljudsko zborovanje, bo Franc Si-
monič, sodnik ustavnega sodišča 
SR Slovenije. 

Razstava partijskega tiska bo od
prta vse dni, to je od 22. do 29. no
vembra. O b njej pripravljajo raz
govore s pionirji in mladino ter čla
ni osnovnih organizacij sindikata. 

S temi prireditvami in pozneje še 
z proslavo 22. decembra, dneva 
JLA ter praznikom krajevne skup
nosti Kog, 26. decembra — dan 
smrti njihovega rojaka Jožeta Ke-
renčiča — bodo prireditve ob 30-
letnici osvoboditve na ormoškem 
območju končane. jr 



Zamuda pri planiranju 
Predsedstvo občinske konference 

SZDL Ormož je prejšnji teden skupaj 
z nekaterimi predstavniki združene
ga dela, občinske skupščine, izvršne
ga sveta in družbenopoli t ičnih or
ganizacij ter gosta iz Mar ibora , pred
sednika medobčinskega sveta SZDL 
Staneta Gaveza, razčlenilo doslej 
opravljeno delo pri izdelavi družbe
nih planov za čas v letih 1976/80. 
Poroči lo o tem je pripravil Franjo 
Križmančič, član izvršnega sveta SO 
Ormož. 

PONEKOD NI NITI OSNUTKOV 

V krajevnih skupnost ih na ob
močju ormoške občine so pristopili k 
izdelavi srednjeročnih razvojnih 
programov že sredi lanskega leta, de
lo pa je bilo opravl jeno v avgustu le
tos. Krajevne skupnosti (vse!) so p ro
grame izdelale v enem letu, poman j 
kljivost pa je v tem, da še niso uskla
jeni s programi SIS, T O Z D in O Z D 
ter drugimi nosilci razvoja. Kljub te
mu pa so krajevne skupnosti na pod
ročju planiranja opravile pionirsko 
delo. 

V ormoški občini je ustanovljenih 
10 samoupravnih interesnih skupnos
ti (SIS), ki morajo svoj nadaljnji 
razvoj usmeriti s srednjeročnim pro
gramom do leta 1980. Od teh so os
nutke p rogramov izdelale samo 4 
SIS: socialno skrbstvo, kul turna 
skupnost , o t roško varstvo in izobra
ževalna skupnost . Druge skupnosti še 
svojega razvoja niso začrtale ali pa so 
komaj na začetku poti . 

Tudi organizacije združenega dela 
niso najbolj odgovorno pristopile k 
sestavi p rogramov razvoja, saj razen 
minimalnih usmeritev še ni sprejet 
noben p rogram. Vsi so še v izdelavi, 
nekateri šele na začetku. 
KLJUB POMOČI 

Oddelek za gospodars tvo in finan

ce SO O r m o ž je s pomočjo svoje 
plansko analitske službe nudil precej
šnjo pomoč pri izdelavi p rogramov. 

Tako je izdelal delovni pr ipomoček 
za sestavo programov v KS in druge
ga za SIS ter podal predlog izhodišč 
za sestavo družbenega plana občine 
Ormož za obdobje 1976/80 in uskla
dil anketo minimalnih kazalcev raz
voja ter opravil še razna druga stro
kovna dela. Kljub tej in takšni pomo
či pa velika večina planov še ni izde
lana. Planiranje je nezadovoljivo 
predvsem zaradi kratkih rokov , ki 
jih je postavil zavod za družbeno pla
niranje SRS. Zaskrbljujoče je , da na
črti O Z D in T O Z D še niso končani 
niti v osnutkih , enako pa je z več kot 
polovico programov SIS. Zaradi na
vedenega ni m o ž n o usklajevati pro
gramov, predloga občinskega plana 
pa ni možno izdelati, dokler ni kon

čano planiranje v bazi . Ce upošteva
mo , da bi družbeni plan občine naj 
bil sprejet do konca letošnjega leta, 
potem bo glede na povedano nosil
cem planiranja , , t rda p r ed l a " , za 
usklajevanje planov pa bo relativno 
malo časa. 
NADOKNADITI ZAMUJENO? 

V razpravi , ki j e sledila uvodnemu 
poročilu, smo slišali precej kritičnih 
pr ipomb na račun neopravljenega 
dela na področju planiranja. V dru
gih občinah se že , , s p o p a d a j o " z naj 
težjo s topnjo planiranja , to je uskla
jevanjem programov z materialnimi 
možnostmi . Z a to je po t rebna velika 
mera strpnosti in razumevanja , ne 
nazadnje pa tudi časa, če hočemo vse 
resnično pretehtat i in se potem samo
upravno, realno in zavestno odločiti , 
kaj b o m o zmogli in česar ne, kaj bo 
moralo zaradi kakršnihkoli razlogov 

še počakati itd. S tem delom na or
moškem območju h u d o kasnijo in 
pojavlja se bojazen, da zamujenega 
ne bodo uspeli nadoknadi t i . Znano 
je, da je tudi izdelava družbenega 
plana SR Slovenije v zamudi , pa je 
možno , da b o d o roki podal jšani , 
vendar se na to ne gre zanašat i . 

Predsedstvo občinske konference 
SZDL Ormož je v svoje sklepe zapi
salo, da mora jo vse O Z D in T O Z D 
ter SIS z vso odgovornost jo pospešiti 
delo na področju planiranja . Tisti 
programi, ki so že izdelani, morajo 
preiti v s topnjo usklajevanja, osnu
tek družbenega plana občine pa je 
potrebno sproti dopolnjevat i , oziro
ma spreminjati z morebi tn imi dopol
nitvami ip. Sprejet je bil tudi rokov
nik za posamezna opravila , ki so ga 
posredovali vsem nosilcem planiranja 
v občini. Usklajevalno nalogo so p o 
verili komisiji za družbeno-ekonom-
ske odnose pri komiteju občinske 
konference ZKS O r m o ž s tem, da so 
jo razširili z člani drugih družbeno
političnih organizacij . Pr ičakujemo 
lahko, da bodo ta pr izadevanja us
pešna in da b o d o v Ormožu zamuje
no nadoknadi l i . j r 

Sindikati bodo 
ocenili stabilizacijska 

prizadevanja 
Jutr i , v petek, 14. novembra bo

do člani sveta občinskega sindikal
nega sveta Slov. Bistrica, na svoji 
sedmi redni seji posvetili pozornost 
obravnavanju programskih izho
dišč za financiranje SIS v letu 1976 
in izvajanju srednjeročnega plana 
stanovanjske izgradnje. S pose
bnim zanimanjem pa b o d o obrav
navali in sprejeli tudi oceno stabili
zacijskih prizadevanj v občini , pa 
tudi vlogo sindikatov pri uresniče
vanju stabilizacije v praksi . Pri tem 
bodo izhajali iz zaključkov nedav
ne plenarne seje občinskega sveta 
ZS, kjer so ugotovili , da so sindika
ti bistriške občine svoje naloge in 
družbenopoli t ične obveznosti do
bro zastavili ter da naloge na tem 
področju niso bile kampanjske in 
kratkoročne, temveč načr tne in ve
zane na daljše obdobje , predvsem 
pa konkretne . 

O b tej priložnosti b o d o ocenili 
tudi priprave za samoupravne spo
razume v krajevnih skupnosUh. 

1 VH 

Teden Komunista v Ptuju 
Prvi dan javne t r ibune je bil posve

čen informiranju, vlogi časopisa Ko
munist in vlogi mladih komunis tov v 
našem socialističnem samoupravnem 
sistemu. Sodelovali so: Franc Šetinc, 
sekretar IK predsedstva CK ZKS, 
predsednik s t rokovnega sveta za izo
braževanje pri republiški skupščini in 
Sonja Tramšek novinarka in uredni
ca Komunis ta ter mladi komunist i iz 
združenega dela in srednješolskega 
centra P tu j ter sekretarji osnovnih 
organizacij ZK iz krajevnih skupnos
ti. Javne t r ibune so se udeležili tudi 
drugi komunist i in družbenopoli t ični 
delavci občine P t u j . 

Začetek javne t r ibune ob prazno
vanju tedna komunis ta v občini Ptuj 
je bil razgovor z mladimi komunist i , 
ki so tovarišem iz republike postav
ljali vprašanja o vzgoji in izobraževa
nju, o vlogi prosvetnih delavcev, o 
družbeni angažiranosti komunistov, 
.o marksistični literaturi in publicis
tiki, o konkretnih nalogah dijakov v 
srednjih šolah, o organizaciji in delu 
delovnih brigad, štipendijski politiki, 
reformi šolstva in o vlogi komunis ta 
v O Z D . 

Tovariš Šetinc je u v o d o m a dejal, 
da prosvetni delavci mora jo čim kva-
litetneje uresničevati svoje poslanstvo 
na področju vzgajanja, ustvarjati 
morajo pogoje za osvoboditev člove
ka in dela. Naša šola mora imeti pe
čat našega sistema, naše družbene 
ureditve. Nadaljeval j e , da so učitelji 
pogosto premalo družbenopol i t ično 
angažirani. Ves naš sistem mora biti 
zasnovan na temeljih marksizma in 
družbenopoli t ično angažiran. To so v 
prvi vrsti tudi konkre tne naloge dija
kov in mladih delavcev. ZK ni in ne 
sme biti manjšinski razred, ki hoče 
nadvlado, temveč mora jo komunist i 
upoštevati misli našega delovnega 
ljudstva. Gre za enotno fronto 
družbene angažiranost i . Ko je spre
govoril o mladinskih delovnih briga
dah, je rekel, da je organizacija bri
gad politična akcija, v katero se mora 
vključiti čim več članov ZSMS. Na 
vprašanje, da je marksistične litera

ture premalo , je Franc Šetinc pove
dal, da se z vprašanjem ne strinja, da 
je te literature precej, vendar žal leži 
na policah. Krivdo za to nosi tudi ne
pravilno informiranje. 

Stanko Krajnc je v zvezi z re formo 
šolstva poudar i l , da vsi težimo po te
meljni radikalni spremembi našega 
šolstva. V prihodnje m o r a šola po
stati , , l abo ra to r i j " samoupravl janja . 
Že v drugem letniku srednje šole dati 
možnost usmerjanja in t ako dijaka 
pravilno opredeliti . 

V ponedeljek popoldne se je j avna 
t r ibuna o b tednu Komunis ta nadalje
vala v Narodnem domu, kjer je F ranc 
Šetinc odgovarjal na vprašanja ko
munistov o namenu in pomenu infor
miranja. U v o d o m a je poudar i l , d a j e -
pero in beseda orožje množic za spre
minjanje in doseganje družbenopoli
tične angažiranosti . Novinar mora 
biti družbenopolit ični delavec, mora 
biti oprt na marksizem in vedeti mo
ra, kaj je angažirana beseda. Na 
vprašanje, kako doseči, da bo naš 
občan hitro in objekt ivno obveščen, 
je tov. Šetinc dejal, da se m o r a m o za
vedati širine obveščanja, kateremu je 
potrebna permanentnos t . Še bolj je 
pot rebno prisluhniti delavcu in 
imeti zanj , , po s luh" , po t rebno g a j e 

slišati in čutiti. Časnikarji so 
sestavni del sistema informi
ranja. Marsikje so še napake v 
obveščanju. Nas topa jo tam, kjer je 
novinar samo zunanji opazovalec. V 
odgovor, kaj je svoboda pisanja, je 
ponovil misli Milentije Popoviča , ki 
je dejal, kdor ni odgovoren, ni svo
boden. Svoboda pisanja prevzameš 
takrat , ko prevzameš tudi odgovor
nost, naj si bo to v smislu pisanja, 
dela ali uresničevanja sprejetih skle
pov. Ko je spregovoril o vsebinski za
snovi časopisa, je poudar i l , da 
splošno veljavnega koncepta ni. Ča
sopis si mora prizadevati , da bo dela
vec odločal o delu in akciji. Vsi časo
pisi morajo pisati, naj bo to osrednje 
glasilo, lokalno ali tovarniško, tudi o 
splošnih pojavih, če le-ti vsebujejo 
konstrukt ivno akcijo. 

V nadaljevanju je spregovoril o 
vlogi časopisa Komunist , ki bi moral 
biti osnovno napoti lo za delo vsake 
O O ZK. Dodal j e , da je v časopisu 
pot rebno tudi teoretična pri loga za 
izobraževanje komunis tov. Vloga 
poverjenikov Komunis ta je razširjati 
časopis, pisati vanj ter tudi ugotav
ljati, analizirati vzroke, zakaj Komu
nista ne bere širša množica delovnih 
ljudi. Pr ip rav i l ; zk 

SEMINAR ZA NOVOSPREJETE 
KOMUNISTE 

V času od 10. do 15. novembra 
teče v Slov. Bistrici seminar za nove 
člane Zveze komunis tov, ki so bili v 
članstvo ZK sprejeti v zadnjih ne
kaj mesecih. 

Seminar je organizirala OK ZKS 
Slov. Bistrica in se ga udeležuje pri
bližno 50 članov, ki se bodo v šestih 
dneh, kolikor bo seminar trajal, se
znanjal z vlogo ZKJ , njeno uredi
tvijo, cilji in delovanjem v sredi

nah, kjer so vključeni. N a semina
rju se bodo seznanili tudi z osnova
mi marksizma, gospodarskim polo
žajem občine in njenim srednjero
čnim razvojnim p rogamom, obrav
navali pa bodo še mnoge druge po
membne teme, ki b o d o mladim čla
nom ZK služile za vključevanje v 
družben o-poUtično delovanje. 

Seminar vodijo družbenopol i t i 
čni delavci bistriške občine. VH 



Zdomci prihajajo domov 
Te dni se polnijo ceste z av tomo

bili, v katerih se vozijo naši delavci, 
ki delajo na tujem. Ta vrvež nas 
opozarja, da se bližajo prazniki , 
opozarja pa nas tudi na bolečo ra
no zaposlovanja naših delavcev v 
tujii. Kot javljajo časopisi po anali
zah gospodars tvenikov, evropsko 
gospodarstvo še preživlja hudo kri
zo, čeprav je ponekod najhujše že 
prebrodeno. Krizo občuti jo tudi 
naši zdomci . Mnogo se jih je že vr
nilo predčasno domov , drugi še 
vztrajajo. Nekater i pa se vračajo. 
Doma iščejo zaposlitev. In prvo 
vprašanje j e , če ga b o d o našh. 

V naslednjih dveh mesecih, ko 
bodo prazniki na vrhu, bo prišlo 
mnogo ljudi nazaj v domovino . V 
zavodih za zaposlovanje b o d o vrste 
in povpraševanja po delu b o veliko. 
Kako smo pripravljeni? Že sedaj je 
treba misliti, kako zaposliti čim več 
teh naših ljudi. Ni dvomov ali bo
mo mogli na en mah zaposliti vse, 
ki se b o d o vrnili za praznike do
mov, niti ne mislimo in ne pričaku
jemo, da bi se zgodil , , čudež" , ki 
bo našel za vse naše zdomce zapo
slitev. Cesto slišimo, da nam je hu
do, da je med zdomci toliko mladih 
ljudi, mlade in ambiciozne delovne 
sile, ki prihaja samo med prazniki 
domov. Nekater i med njimi so šo
lani, kvalificirani in d rugod upora
bljajo izkušnje, ki so jih pridobili 
doma, drugi pa prihajajo nazaj s 
kupom izkušenj in potrebnega zna
nja, ki so si ga pridobili na tujem. 
Po t rebno bo izkoristiti njihov um 
in sposobnosti . Dati jim delo v do
mači proizvodnji . 

Okrog 4500 je zdomcev iz ptuj 
ske občine, pomeni , da je treba mi
sliti na roke vseh delavcev, ki si 
zdaj služijo kruh daleč od doma. 
Po t rebno je najti 4500 delovnih 
mest. Dobro se zavedamo, kako te
žka naloga je pred nami in na prvi 
pogled celo neizvedljiva. Namreč , 
območje na katerem živimo, je še 
vedno manj razvito in ni lahko tu 
ali tam postaviti novega obra ta , no
ve tovarne in začeti s proizvodnjo. 
Ptuj se razvija. Videti j e velik iia-

predek. Tudi v kmetijstvu je pre
mik, vendar še premalo in zdi se 
nam, da je prav ta gospodarska pa
noga bilka rešiteljica. Zemljo je po
trebno v pr ihodnost i obdelovat i v 
celoti in funkcionalno, brani t i se 
m o r a m o neizkoriščenih in zapušče
nih zemljišč. Tukaj je pot rebna de
lovna roka , mehanizacija, s trokov
nost. Ni naš namen ugotavljati in 
iskati rešitve, a m p a k je namen, da 
opozor imo na nekatera sicer že 
znana dejstva. In prav gotovo je 
dejstvo, da je bilo uresničevanje 
zelenega plana nepopolno . Mnogo 
smo storili, m n o g o zemlje na novo 
obdelali, izsuševali in t ako pripra
vili mnogo novih koristnih zem
ljišč. Naša naloga, še posebej kme-
tijcev je , da še vnaprej stremijo za 
tem, da čim koristneje obdelujemo 
zemljo, da je delo kvali tetno, stro
kovno in da pri tem ne pozabl jamo 
na zaposlovanje naših zdomcev. 
Delo z zemljo ni zoprno . M o r a biti 
s t rokovno, mehanizi rano in podje
tno . Ko mislimo na obdelovanje 
zemlje, mislimo na vse panoge 
kmetijstva od sadjarstva, vinograd
ništva d o proizvodnje k rme , koru
ze, žitaric in krompir ja . 

Gotovo bo ta problem, zdaj ko je 
še preostalo malo časa, načela in 
skušal najti zanj kakšne rešitve tudi 
občinska skupščina, nekatere orga
nizacije združenega dela, kmetijske 
organizacije in morda še kdo . Pou 
dar jamo, da se ne da problem v hi
pu in popo lnoma rešiti. P rob lem je 
velik, kompleksen, po t rebno ga je 
tudi t ako jemat i . Mislimo pa, da je 
to permanentna akcija naše skup
nosti in smo lahko prepričani , da 
tako kompleksnega vprašanja ni
hče ne zanemarja , da pri zaposlo
vanju naših zdomcev veliko misli
mo, veliko sk lepamo. Jasno je dej 
stvo, da je številka zunaj zaposle
nih Jugoslovanov vsako leto le ne
koliko manjša. Ne samo zaradi kri
ze evropskega gospodars tva temveč 
zato, ker nastajajo novi obra t i , no
vi proizvodni objekti , kjer so nova 
delovna mesta za naše ljudi. 

Z . Kodrič 

BISTRIŠKI STEKLARJI 
ZA VEČJO KONKURENČNOST 
Letošrgi januar je pomeni l za 

zaposlene v TOZD Steklarna Slov. 
Bistrica p o m e m b n o obdobje v 
razvoju proizvodnih dejavnosti na 
področju razsvetljavnih teles, k i so 
se nanje v tem kolekt ivu preusmerili 
že pred desetimi leti. Izgradnja 
sodobnejših proizvodnih pros torov , 
s tem pa tudi uvajanje novejših oblik 
topljenja stekla, so t emu kolekt ivu 
prinesU nove možnos t i širjenja 
proizvodnih artiklov in sistema 
obdelave stekla. 

Stabilizacijska prizadevanja in 
predvsem neugodne tržne razmere, 
ki se še posebno m o č n o kažejo na 
področju steklarstva, so razlog, d a 
se sedaj kolektiv srečuje s težavami, 
med kater imi je najobčutnejše 
pomanjkanje naročil in precejšnje 
zaloge gotovih izdelkov . To pa je 
tudi vzrok, da v bistriški Steklarni v 
preteklem obdobju niso uspeli 
povsem izkoristiti vseh razpoložlji
vih kapaci tet na področ ju proizvod
nje. T o pa je v veliki meri vpbvalo, 
da j e kolektiv ob sprejemanju 
srednjeročnega razvojnega programa 
za obdobje med 1 9 7 6 - 1 9 8 0 
posvetil največ pozornos t i izkorišča
nju proizvodnih kapac i te t ter tako 
tudi zmanjšanju proizvodnih stro
škov. V preteklem obdobju je prav 
to odigralo odloči lno vlogo pri 
prodaji finalnih izdelkov, tako na 
d o m a č e m , kakor tudi tujem trgu, ki 
sta z vsakim d n e m zahtevnejša ob 
vse večji ponudb i steklarskih 
izdelkov, med njimi tud i razsvetljav-
nih teles. 

Med najpomembnejše naloge 
novega srednjeročnega programa 
razvoja bistriške Steklarne v 
obdobju 1 9 7 6 - 1 9 8 0 so uvrstili II . 
fazo rekonstrukcije TOZD, v kater i 
bi d o k o n č n o obnovili brusilnico in 
dekoracijo, pa tudi ostale vzdrževal
ne obra te . Ta faza pa bi pomenila za 
kolektiv prav tolikšno pr idobi tev , 
k o t je prinesla prva faza, ki je 
omogoči la veliko povečanje proiz
vodnje kvali tetnih barvnih stekel. 

Predračunska vrednost te investi
cije, II . faze rekons t rukcge , bi p o 
sedanjih izračunih veljala blizu 3 
miUjarde SD, od tega več k o t 
polovico nameravajo prispevati iz 
lastnih sredstev, preostaU del pa v 
obliki kredi tov. 

Do leta 1980 bi naj po p lanu 
TOZD bistriške steklarne proizvedli 
letno 1200 ton stekla od tega b o d o 
namenil i več ko t polovico izdelkov 
za izvoz. Ob tem pa p r e d v i d e v ^ o , 
da b o d o d o konca srednjeročnega 
plana (1980) povečali zaposlenost 
za okoli 20 ods to tkov , kar bi 
znašalo skupno okoli 4 0 0 zaposle
nih. 

Skozi vsa leta v tem kolekt ivu 
občut i jo pomanjkanje priliva kvalifi
ciranih delavcev, predvsem steklo-
pihalcev. Na osnovi takšnih razvoj
nih pokazateljev, za obdobje 
1 9 7 6 - 1 9 8 0 , bi povečali v t em 
kolekrivu tudi b ru to dohodek za 
okoli 95 odstotkov. 

Kljub temu, da t r enu tno tržna 
razmerja ne kažejo možnos t i , da N v 
kolektivu lahko hitro p r e m a K a H 

predvsem objektivne težave, med 
njimi pomanjkanja naroči l , pa so v 
kolekt ivu prepričani , da b o d o z 
iskanjem novih proizvodnih obl ik, 
še večjim izkoriščanjem notranjih 
rezerv in zmanjšanim o d p a d k o m , 
uspeli svoj srednjeročni program 
tudi v celoti uresniči t i . 

Bistrifld steklarji v novi proizvodni dvorani 

VELIKO URESNIČENEGA PRI PERUTNINI 
Slavnostni seji samoupravnih orga

nov in političnih organizacij delovne 
organizacije Mesokombina ta , , P E 
R U T N I N A " Ptu j , ki je bila v Naro
dnem domu, v petek, 7. novembra je 
prisostvoval tudi član predsedstva 
skupščine SR Slovenije Tone BOLE. 
Delovni kolektiv je t ako zaključil 
praznovanje 30 obletnice zmage nad 
fašizmom, 25. obletnico samouprav
ljanja in 70-letnice obs to ja P E R U T 
NINE. Seji so prisostvovali še pred
stavniki sekretariata za kmeti is tvo, 
gospodarske zbornice in predstavniki 
driižbenega in političnega življenja 
občine P tu j . 

Ptujska Perutnina je eden veHkih 
proizvajalcev piščancev na naših tleh. 
V letu 1980 predvidevajo, da b o d o 
proizvedli že okrog 20 milijonov pi
ščancev na leto. 

Na slavnostni seji so podelili zlate 

plakete za dosežke v razvoju delovne 
organizacije, družbenopol i t ičnem 
življenju in gospodarjenju na sploh. 
Zlate plakete mesokombina ta Perut
nine so prejeli SO P t u j , Jože Ingolič 
(nekdanji zvezni sekretar za kmet i j 
stvo), Zan Mare , Franc Pr ime , 
Lojzka Stropnik, Vida Tomažič , Jo 
že Tramšek in Ivo Tomažič . 

Slavnostni govornik na seji, pred
sednik zbora delegatov Mart in Ve-
gan, je opisal 70-letni razvoj Perutni 
ne in poudari l njen nenehen razvoj . 
Danes se lahko pohvali s sodobno 
tehnologijo in proizvodnjo. Pos top
na modernizacija se je začela v letu 
1954 in se še vedno nadaljuje. Perut-
ninarstvo na Slovenskem pomeni za 
izvoz p o m e m b n o gospodarsko pano
go. 

V drugem delu praznovanja so si 
gostje in delavci Perutnine ogledali 

kulturni p rogram, ki so ga pripravili 
člani dramskega gledališča iz Mar ibo
ra in mariborski mladinski pevski 
zbor pod dirigentsko palico Branka 
Rajšterja. zk 

Izbrana oblačila za vašega malčka ali šolarja, za fanta ali 
dekle vam nudi prodajabia ,,CICIBAN" po znižanih cenah: 

- vetrovke, bunde in zimske plašče ter fantovske hlače od 73 do 
82 ,00 din 

- otroški puliji od 17 d o 34 ,00 d in ; 
- moški in ženski puliji od 28 d o 69 ,00 din; 
- dekliška in ženska krila od 29 do 45 ,00 d in ; 

Razen tega pa še toplo perilo ter solidna in hi t ra pos t režba! 

PRIPOROČA SE KOLEKTIV PRODAJALNE „CICIBAN" 



PODGORCI m VELIKA NIDEU/ 

Cesta dveh krajevnih skupnosti 
Ljudje si želimo urejene ceste, zato so te tudi v ospredju dela 

in prizadevanj skoraj vseh krajevnih skupnosti. Tako je tudi že lep 
čas na ormoškem območju. S skupnimi močmi uspe skoraj vsako 
leto zmanjšati 100 km občinskih makadamskih cest za 10 km. Naj 
samo spomnimo na poteze Vitan-Kog-Gomila, Mihalovci-Sveti-
nje—Jeruzalem, Ormož—Litmerk—Ivanjkovci, pa cesta na Hum, 
asfaltiranje ulic in trgov v Središču ob Dravi in pa seveda predmet 
naše današnje obravnave, cesta Mihovci—Velika Nedelja—Podgor
ci—most na Pesnici pri Forminu. 

Najprej smo se oglasili pri 
predsedniku sveta KS Podgorci, 
Konradu Prejacu. Beseda je tekla o 
zadnjem uspehu te KS pa tud i 
nekater ih nač r t ih . 

Prejac: , ,Letos asfaltirane občin
ske ceste je na našem območju 
na t anko 4 0 5 6 m , stala pa je 211 
milijonov starih dinarjev. Denar smo 
dobili iz re ferenduma, ki ga imamo 
na novo sprejetega od lanskega 
septembra, iz komunalnega sklada 
obč ine Ormož in investitorja 
elektrarne SD II pri Fo rminu . Iz 
sredstev referenduma je šlo v ta 
namen 67 milijonov, iz komunal
nega sklada smo dobili 100 
milijonov, elektrarna pa je dala 41 
milijonov starih dinarjev s t em , da 
so navažaU tudi gramoz. Tako smo 
to delo opravili v zadovoljstvo vseh • 
n a s . " 

- In načr t i? 
,Težko b o , vendar u p a m o , da bo 

šlo. Kljub relativno visokim prispev
nim stopnjam ( 3 0 % od KD, 3,5 % 
od OD itd.) smo za letošnje 
asfaltiranje porabili samoprispevek 
dveh let. Pomagali si b o m o s kiedi t i 
in zato že za prihodnje leto 
načr tu jemo asfaltiranje ceste Pod-
gorc i -Bresn ica v dolžini 3,3 k m . Ce 
b o m o dobUi od graditeljev nove 
elektrarne odScodnino tudi za cesto 
v Cvetkovcih, b o m o asfaltirali tudi 
t am z odcepom do Osluševcev. Kdaj 
v prihodnost i pa bo prišla na vrsto 
tud i cesta od Gašpariča do 
cvetkovske kape le . Razen tega 

• imamo na našem o b m o č j u še mnogo 
ki lometrov krajevnih cest in poti . 
Vzdrževanje teh nas stane približno 
10 milijonov. 

Z re fe rendumom smo namenili 40 
milijonov t ud i za graditev primar
nega vodovodnega sistema. Gradit i 
bi ga naj pričeli prihodnje leto. Mi 
smo priprav:yeni. Prizadevamo si 
tud i zgraditi nov ot roški vr tec , 
šolsko igrišče, popraviti dvorano 
prosvetnega društva i t d , " 

O letošnjih uspehih in načr t ih na 
območ ju KS Velika Nedelja smo se 
pogovarjali s predsednikom zbora 
delegatov te krajevne skupnosti 
Ivanom Hržičem. Povedal je: 

,,Na našem o b m o č j u smo letos 
bili izredno uspešni, saj smo 
asfaltirali 4 k m obč inske in 
ki lometer krajevnih cest. Dobili smo 
izdatno podporo občinskega komu
nalnega sklada - 100 milijonov. Ker 
je bil novi re fe rendum na našem 
o b m o č j u izglasovan šele letos 
spomladi, se še ni steklo dovolj 
denarja, zato smo najeli 80 
milijonov kredita pri banki. Vrnili 
ga b o m o iz sredstev krajevnega 
samoprispevka. Asfaltna dela pa je 
kreditiral izvajalec. Polovico teh 
sredstev moramo zbrat i do konca 

l e t o š n j ^ a , d iugo polovico pa do 
konca p r i h o d n j ^ a leta. Skupna 
vrednost opravljenih del znaša 300 
milijonov starih dinarjev." 

- Načr t i? 
Letošnji uspeh j e spodbudil 

ljudi, t ako da so želje že večje od 
možnost i . V prvi vrsti se priprav
ljamo na gradnjo vodovoda in 
asfaltiranje ceste S o d i n c i - V i č a n c i 
d o meje s KS Tomaž . Ce bo sprejet . 

regionalni družbeni dogovor in če 
b o m o uspeli zainteresirati nekatere 
delovne organi^ac^e, bo delo lažje. 
Veliko zanimanje občanov ie za 
asfaltiranje ceste Velika N e d e l j a -
Drakšl, prebivalci novega naselja v 
Mihovcih pa ponujajo 50 ods to tno 
udeležbo, če bi uredili (asfaltirali) 
pot i med hišami. Tu j e še 43 km 
drugih krajevnih cest in pot i , ki j ih 
moramo redno vzdrževati . Razen 
tega pa nas čaka še ureditev 
zadružnega doma , postavitev ATC 
(avtomatske telefonske centrale) 
i t d . " 

Cesta dveh krajevnih skupnost i , 
k o t ji lahko upravičeno r e č e m o , saj 
se razsteza in povezuje dve K S . t u d i 
zgrajena je bila s skupnim 
prizadevanjem (ne brez težav!) , je 
dolga 8 k m . Za obe krajevni 
skupnosti je to prvi asfalt in pomeni 
veliko spodbudo za nadalnje de lo . 

jr 

Podgorci - prgazen kraj na robu Slovenskih goric, središče 
krajevne skupnosti z istim imenom, ki je stopila na pot novega 
razvoja. 

Tako se vije sedaj še črna asfaltna proga skozi Veliko Nedeljo. 
Razen te - občinske ceste so tamkajšnji prebivalci dobili asfalt k 
šoli in naprej do pokopališča, asfaltiran je prostor pred zadružnim 
domom in bližnjica na železniško postajo. 

Foto: J. Rakuša 

ZANIMIVA 
POTA! 

Tako veliko delo, kot je 
asfaltiranje ceste, zahteva 
veliko resnosti in prizadevanj 
ter vsestranske pomoči in 
sodelovanja vseh. Tako je bilo 
tudi pri asfaltiranju ceste na 
območju krajevnih skupnosti 
Podgorci in Velika Nedelja. 
Tako prvi kot drugi so se 
obrnili glede gramoza po 
pomoč na SVL ,,Jeruzalem" 
Ormož. Oboji so pomoč 
dobili: Podgorčani v tako 
imenovani Bombekovi gra
moznici, Velikonedeljčani pa 
na Otoku pri Veliki Nedelji. 

Vsi so se resno lotili dela, 
Velikonedeljčani pa so imeli 
to smolo, da zaradi deževja in 
blata že z bagrom izkopanega 
gramoza niso mogU navažati 
na cesto. Prosili so za pomoč 
pri sosedih - Podgorčanih, 
le-ti pa so jih napotili na SVL 
„Jeruzalem" Ormož češ, tam 
smo dobili dovoljenje za 
koriščenje te gramozne jame 
in imamo do nje izključno 
pravico. Ustrezni organ pri 
omenjeni delovni organizaciji 
je sklenil, da tudi za 
velikonedeljski del ceste vza
mejo gramoz v gramozni jami 
v Podgorcih, oziroma Oslušev-
cih. Toda Podgorčani so 
vztrajali pri svojem in se z 
takšnim sklepom niso stri
njali. Zadeva je prišla tako 
daleč, da čaka sedaj na 
razrešitev pri javnem pravo
branilcu. 

Velikonedeljčani pa niso 
odnehali. C e sosedje niso 
pokazali razumevanja za nji
hove težave, so poiskaU 
pomoč drugod in profi-
tirali. S podjetjem „Šumarija" 
iz Varaždina so sklenili 
pogodbo za navoz gramoza. 
Vozili so ga iz Sračinca in to 
za 6 dinagev ceneje,kot če bi 
ga dobili iz j^ramozne jame v 
Podgorcih. Ce povemo še, da 
so bih nekateri prevozniki 
celo iz Ogulina, se lahko 
upravičeno vprašamo, kakšna 
pota storitev in njihovih cen 
veljajo na tem tržišču, da je 
gramoz, pripeljan iz 3 km 
oddaljene gramoznice, dragi 
od tistega, ki je 15 km daleč! 
To seveda ni vprašanje odnosa 
med podgorsko in velikone-
deljsko krajevno skupnostjo, 
je pa zanimivo in poučno. 

L 'J 



»OPTIMISTI SMO" 
P O G O V O R Z N E K A T E R I M I D E L A V C I V P R I M A T U 

T O Z D I V O R M O Ž 

Za bivši K R A N , ki se je p o 
združitvi s Pr imatom iz Maribora 
preimenoval v Primat T O Z D IV 
Ormož, bi lahko dejali, da je bil 
nekakšen jub l j enček občine Or
mož. Nastal je iz zasebnega 
kovinskega obra ta in se po odcepitvi 
od stanovanjsko komunalnega pod
jetja Ormož k o t novorcgenček 
spopadal s številnimi problemi . 
Mnogo je bilo razprav o Kranu , 
večkrat so mu bile po t r ebne 
spodbudne besede pa tud i f inančna 
p o m o č , da se je učaka l svojega 
čet r tega leta, k o se j e združil s 
Pr imatom. Zaposleni v Kranu so vsa 
ta leta delali v izjemno težkih 
razmerah, razen tega pa so s 
prostovoljnim de lom ob sobotah 
gradiU svojo „ t o v a m o " , da so si 
tako očuvali svoja dragocena 
delovna mesta - saj je od tega vse 
odvisno, čeprav niso bili s p l ačo 
nikoh zadovoljni (kdo pa je! ) . Sedaj 
so se razmere začele bistveneje 
urejati, pa smo zato povprašali nekaj 
delavcev, kaj menijo o svoji temeljni 
organizaciji združenega dela. 

F R A N C H O R V A T , m t e m o KvaU-
ficiran kl jučavničar: „ T u sem, 
odkar podjetje obstoja. Zaslužim 
sedaj nekaj nad 200 starih 
t isočakov. O podjetju bi lahko 
rekel, da se sedaj obetajo nekol iko 
boljši časi - t ako vsaj pravijo. Prej 
ni bi lo n o r m , sedaj pa j ih imamo . T o 
je bistveni napredek, čeprav jih 
(norm) ne dosegamo, ker še n imamo 
dovolj izkušenj za delo na novih 
proizvodih. Prej smo včasih delavci 
bili brez dela, ker priprava dela ni 
pravočasno opravila svojega dela. 
Izboljšujejo se tudi pogoji dela in 
delovne navade ." 

AVGUST KOSI, in t e rno kvaUfi-
ciran ključavničar: „Štiri leta delam 
tu, to je od takrat , k o se je Kran 
odcepil od SKP Ormož. Delovni 
pogoji so t isto, kar me najbolj 
prizadeva. Delati na mrazu, to ne 
gre, zato sem vesel, ker prav ta čas 
povečujemo objekte in b o m o tako 
vsi pod streho in na top lem. Razen 
tega bi kazalo uredi t i odnose med 
delavci ter dvigniti stori lnost in 
plače. Poskusite živeti z 2 0 0 jurjev 
na mesec, ko t zaslužim sam." 

JOSIP F E R E N C , KV ključavni
čar: „V Primat sem prišel pred 
k ra tk im, ko sem se vrnil iz Nemčije . 
Bil sem med zdomci , sedaj pa spet 
delam doma. Ta čas ne opravljam 
svojega dela, temveč delam na 
delovnem mestu varilca. Tudi to 

i iekdo mora , upam pa, da bo kmalu 
rešeno vprašanje moje kvalifikacije, 
ki sem si jo pridobil v tujini. Glede 
,firme' mislim, da bo p o t r e b n o še 
vehko izobraževanja, saj pri strojih 
delajo ljudje, ki prej niso nikdar. Na 
splošno pa še to : večnih dolgov se 
b o m o rešili takrat , k o b o m o dvignili 
zavest l judi." 

MARTINA ŠKRINJAR, KV 
avtoličarka: „Pravijo, da b o m o 
dobih novo lakirnico. Sedaj delam v 
istih pros tor ih , skupaj s ključavni
čarji in varilci. Ker so laki vnetljive 
snovi, je seveda to h u d o nevarna 
zadeva. Nekajkrat je že posegel vmes 
delovni inšpektor in smo po tem moj 
prostor minimalno zavarovali s 
paravani iz pločevine. Glede 
podjetja se pridružujem, t is temu, kar 
so povedali moji sodelavci." 

ERNEST M A R I N C E K , KV stru-
gar; ,.V Primatu sem od zače tka 
letošnjega leta. To mi je doslej pe ta 
delovna organizacija. Nazadnje sem 
delal v Mariboru, za Primatov T O Z D 
v Ormožu pa sem se odloči l 
predvsem zato , ker sem tako bliže 
doma (Središče). I m a m 11 let 
delovne dobe , zaslužim pa t u ^ 6 0 
starih t isočakov. Glede podjetja sem 
optimist , t ako kot velika večina 
mojih sodelavcev. Če se b o m o vsi in 
z vso odgovornostjo zavzeli, b o m o 
zadeve uredili in bom<~> p o t e m 
zadovolnejši. Razumljivo, delat i pa 
je treba. Za bolniško, ki je pri nas 
velik problem, smo uvedh sedaj 
kon t ro lo . Z nekater imi kadrovskimi , 
spremembami na vodstvenih delov^ 
nih mestih je med zaposlenimi več 
zaupanja v lepši ju t r i . Delavci so 
doslej bili nezadovoljni predvsem 
zato, ker niso imeh kaj delati. Stali 
so pri strojih, ur si niso mogli pisati , 
čas pa je tekel. Režijski delavci so 
ob koncu meseca dobili svojo p l ačo , 
tisti, ki smo plačani od ure, pa tudi , 
samo kakšno! Sedaj so te zadeve 
lu^ejene. Dela imamo to l iko , da ga 
ne dohajamo. Povedal pa bi rad še 
nekaj. Moti me, da delavci izražajo 
svoje nezadovoljstvo na nesamo-
upravni način. Vemo , kdo za kaj 
odgovarja in na tistega se 
ob rača jmo ." 

DELAVCI ZAHTEVAJO, 
KOMBINAT ZAVRAČA 

v glasilu delovnih skupnost i sestavljeno organizacije združenega 
dela Kmetijsko prehrambeni k o m b i n a t NAŠA POT, smo v 9. številki 
na trinajsti strani zasledili oziroma so nas na to opozorili drugi, kar 
tri sestavke s tolmačenji in pojasnili oziroma s sklepi samoupravnih 
organov glede zahtevkov delavcev za povrači lo po tn ih stroškov za 
prevoz na delo in z dola. 

V Agrokombina tu Lenart so namreč že 1972. leta sklonili de lno 
vračati stroške prevoza na delo z javnimi prevoznimi sredstvi večini 
delavcev. Ta sklop je bil lotos vsklajen s sindikalno listo ter se izvaja 
od 1. julija dalje. Priznavajo, da predstavljajo prevozni stroJ3<:i velik 
strošek, vendar je bilo to glede na to, da j im v delovni organizaciji 
primanjkuje posameznih kadrov, ki bi so hiliko zaposlile d rugod , 
nujno. 

Kaj pa v TOZD Kmetijski k o m b i n a t v Ptuju? V tej delovni 
organizaciji ugotavljajo, da „žo nekaj let postavljajo prizadeti delavci 
Kmetijskega k o m b i n a t a Ptuj vprašanje vrnitve potnih stroškov za 
prevoz na^delo in z dela. Za to je k o m b i n a t že v letu 1973 anketiral 
vse zaposlene delavce z n a m e n o m , da bi ugotovil, k a k o prihajajo 
delavci na delo . . . Sledi razpredelnica z navedbami števila delavcev 
ter oddaljenosti od delovnega mesta. Po tej anket i , ki je sicer bila 
izvršena leta 1973 ter je od tedaj prav gotovo nastalo že precej 
sprememb, je razvidno, da se 95 zaposlenih vozi na delo z javnimi 
prevoznimi sredstvi, 5 36 zaposlenih pa z lastnimi. 

V nadaljevanju sestavka pod naslovom ,,Vcč zahtev za povračilo 
ko t možnos t i " kmetijski k o m b i n a t Ptuj utemeljuje: , ,P6tnih stro3<.ov 
kombina t za prevoz na delo in z dela ne vrača, kor bi bilo vprašljivo, 
kako vrniti po tn ino tistim delavcem, ki obvezno hodijo na delo peš 
ah s kolesom in izrabljajo na ta način vehko energije, kar se prav 
gotovo čuti pri delovnih storilnosti in ne nazadnje" t4.idi pri nižjem 
O D " . V zadnjem odstavku pa navajajo: . . . saj imamo 34 delavcev, ki 
hodijo peš do delovnega mosta nad 5 k m . 

To pojasnilo oziroma utemeljitev r a z u m e m o tako , da k o m b i n a t 
za to , ker 34 delavcev prihaja na delo peš tudi os tahm, ki so na delo 
vozijo, ne more povrniti oziroma obračuna t i stroškov prevoza na 
delo in z dola. A h ni to malce čudna utemeljitev? 

Ni^ pojasnimo, da smo se, prodno smo se lotili pisanja tega^ 
sestavka, pozanimali v Tovarni glinice in aluminija v Kidričevem, ki je ' 
ena največjih delovnih organizacij v občini Ptuj , kako imajo tam 
urejeno vračilo prevoza na de lo . Povedah so nam, da svojim delavcem 
stroške prevoza povrnejo, skladno s sindikalno listo. Vsak zaposlen, 
ki se na delo vozi, bodisi z javnim prevoznim sredstvom, z lastnim 
prevoznim sredstvom (ah da na delo prihaja t ud i . pe š ) , seveda z 
določene oddaljenost i , dobi povrnjeno voznino v višini, k o t znašajo 
prevozni stroški z javnimi prevoznimi sredstvi na določeni relaciji, od 
koder delavec prihaja vsakodnevno na delo , minus 30 din, k o t jo 
do ločeno s sindikalno listo. Nekater im izmed zaposlenih povrnjenih 
tudi do 300 dinarjev na mesec, če se vozijo z bolj oddaljenega kraja. 
V tej delovni organizaciji torej dobijo povrnjene potne stroške tudi v 
pr imeru, če na delo prihajajo peš. Tudi v TMI Košaki delno povrnejo 
stroške prevoza. 

Menimo, da bi tudi v T O Z D Kmetijski kombina t Ptuj lahko 
priznal zaposlenim stroške prevoza, saj uvodoma priznavajo, da 
delavci že nekaj let t o zahtevajo. .mi 

F . t t ' j w 

TUDI V KIDRIČEVEM GLASBENA ŠOLA 
10. novembra t . 1. je začela v 

Kidr ičevem delovati podružnica 
Glasbene šole ,,Karol Pahor" iz 
Ptuja. 

Solo obiskuje 26 učencev, ki se 

učijo na petih inst rumentih: na 
klavirju, viohni, klar inetu, t roben t i 
in tolkalih. Poučujejo 4 učitelji 
glasbe. 

F L 

Od leve: Franc Horvat, Avgust Kosi, Josip Ferenc, Martina Škrinjar in Emest Marinček. 
Foto: J. Rakuša 

I zobraževa lna s k u p n o s t P t u 
razpisuje p r o s t o d e l o v n o m e s t o 

ladministratorjd 
Pogoj i za s p r e j e m : 
— srednja i z o b r a z b a in e n o le to 

p rakse z z n a n j e m strojepis ja 
in s t e n o g r a f i j e ; 

— a d m i n i s t r a t i v n a šola in 5 iet 
p rakse z z n a n j e m stro jepis ja 
in s t e n o g r a f i j e . 

P o s k u s n a d o b a e n m e s e c . 

N a s t o p s l u ž b e t a k o j a l i p o d o 
g o v o r u . 

Prošn je nas lov i te na i z o b r a ž e v a l 
n o s k u p n o s t P t u j , T r g m l a d i n s k i h 
d e l o v n i h b r i g a d i , v d e s e t i h d n e h 
p o ob jav i t e g a razp isa . 



Ob mednarodnem letu Žensk 
(Nadaljevanje) 
NEKAJ PODATKOV IZ BOJA 
ZA ŽENSKO ENAKOPRAVNOST 

Čeprav je v M L Ž glavna d ružbena akcija postavit i trdne 
programe za enakopravno vključevanje žensk v p roces razvoja 
samoupravne socialstične Jugoslavije, je prav, da se vsaj bežno 
ozremo tudi na položaj žene v zgodovini, na njene prve boje za svoje 
človeške pravice in na dejavnike, ki so ji priskočil i na p o m o č , da se 
dvigne iz suženjskUi spon. 

POLOŽAJ ŽENSK V RAZNIH 
DRUŽBENIH OBDOBJIH 

Ko je v zgodovini napoč i lo obdobje privatne lastnine 
proizvajalnih sredstev, se je umakni lo mater insko pravo (matr iarhat) 
- oče tovskemu pravi (patriarha tu), k i j e žensko pahni lo v brezpravni 
položaj . V vseh družbenih sistemih pr ivatne lastnine do kapitaUzma 
je bila ženska brez premoženja in brezpravna last moža , oče ta ah 
gospodarja. V s tanovsko urejeni srednjeveški d ružb i so imele le 
plemkinje pravico d o posesti , vse druge ženske so pripadale stanu 
podložništva. V neki meri je bila tudi plemkinja med podložnik i , saj 
je bila podrejena svojemu možu . 

V dobi kapital izma se je položaj ženske izboljšal in je do druge 
svetovne vojne izvojevala volilno pravico v 32 deželah in si priborSa 
tudi pravico d o šolanja na srednjih in visokih šolah, seveda ne v vseh 
deželah enako . V državnih zakonih pa še ni bila povsem izenačena z 
možem. Zapostavljena je bila še v nekater ih službah, nekater ih 
pokhcev pa ni smela opravljati in se zanje izobraziti . V odnosu d o 
moža je bila podrejena, kar so podpira le tudi religije, le ženske, ki so 
v kapital izmu vodile lastna podjetja (restavracije, trgovine, modne 
salone i td.) , ah so bile rentnice ter tiste, ki so opravljale e k o n o m s k o 
višje pokhce (zdravnice, profesorice i td .) so bile mo lč im 
enakopravne. 

Najhujše čase je preživljala v kapi ta l izmu proletarka. Posebno 
h u d o je bilo zanjo prvo obdobje kapital izma, ko so ženske delale ob 
strojih po 12 d o 16 ur dnevno in dobivale za enako delo z moScimi 
mnogo manjše plači lo . Tudi slabe mezde delavcev so prispevale k 
bedi proletarskega družinskega življenja. Pogosto so bile družine brez 
stanovanj. Delavci so z druž inami vred spah ob strojih, na podstrešjih, 
v k le teh . Ni č u d n o , da so temu siromaštvu prisluhnili veliki duhovi 
18. in 19. stoletja in oblikovali socialistične teorije, da bi z njimi 
odpravili bedo človekovega življenja. 

Ko sta postavila sredi 19. stoletja Kari Marx in Friderich Engels 
socializmu znanstveno osnovo, je nastala pre lomnica v delavskem 
gibanju in svetovni zgodovini. V programu proletarske revolucije je 
bila zajeta tudi popo lna osvoboditev žensk iz spon brezpravnost i . 
Dosleden boj za žensko enakopravnost je bil tako ozko povezan z 
bojem izkoriščanega delavskega razreda za novo sociaUstično d ružbo 
in brez izkoriščevalcev. 

Na us tanovnem sestanku II. in temaciona le mednarodnega 
proletar iata v Parizu 1889 so sprejeU geslo ,,Za enako delo, enako 
p lač i lo !" Leta 1910 pa so na mednarodn i konferenci žensk, v 
Kopenghagenu proglasili 8. marec za medna rodn i dan žensk, da bi 
rnnožično zajel ženske v boj za njihove pravice. Uspehi niso izostaU. 
Število dežel, v kater ih si je ženska priborila voUlno pravico je 
naraščalo in s tem število žensk v p o h t i č n e m in družbenem življenju. 
Ženske so pričele reševati vprašanja v prid družine in vsesplošne 
enakopravnost i z moškim. Napredna ženska se je spoprijela tudi s 
pojavom, ki žensko posebno ponižuje, s prost i tuci jo . 

ZAKORENINJENA MISELNOST 
O ŽENSKI MANJVREDNOSTI 

Ker je bila ženska tisočletja podre jena moškemu in je opravljala 
predvsem, mater inske in gospodinjske dolžnost i , se je zakoreninilo 
mišljenje, da sta ti dve vlogi za žensko najbolj pr i rodni . Prevladovalo 
je še mnenje, d a j e za zdravo rast družine najbolje, da opravlja ženska 
le pokhc matere in gospodinje. To mnenje je podpirala še trditev, da 
je ženska tudi umsko manj sposobna kakor moški . Miselnost o ženski 
umski manjvrednosti pa še danes ni povsem izkoreninjena, kakor tudi 
mnenje, naj bi ženska le gospodinjila in vzgajala o t roke , m o ž pa naj bi 
dovolj zaslužil za preživljanje družine . Pristaši tega mnenja se 
sklicujejo še na dejstvo, da bi z odstranitvijo poročen ih žensk iz služb 
zna tno omejih brezposelnost . 

MODERNA PSIHOLOGIJA IN 
ŽENSKO VPRAŠANJE 

Moderna psihologija je pr iskoči la na p o m o č tudi ženskemu 
vprašanju z odkrivanjem vzrokov razlik v moškem in ženskem 
značaju in s trditvijo, da sta moški in ženska razumsko enakovredna. 

Individualna psihologija je odkri la , da ni človekov značaj le 
p rodukt dveh dejavnikov, bioloScega in socioloScega, ampak je tudi 
sredstvo za obču tek življenjske t rdnost i . K biološkemu faktorju za 
oblikovanje značaja pr iš tevamo podedovane lastnosti in človekovo 
telo (telesne hibe in odlike). K sociološkemu faktorju za oblikovanje 
značaja pa priš tevamo okolje, v ka te rem človek živi (družina, 
kul turni krog z običaji, idejami in življenjskimi po t rebami) . 

\ ^ Dalje prihodnjič y 

KAREL PERTEKEL - 80-LETNIK 
v krogu svojih prijateljev je pro

slavil v začetku novembra 1975 osem
desetletnico rojstva sodni oficial v 
penziji Karel Pertekel iz P tu ja . Me
dalja dela in Red zaslug za narod s 
srebrno zvezdo sta odHkovanji za 
n , v o vestno delo v sodni upravi in 
za njegovo napredno borbenost in 
aktivnost od mladih let d o sedanjega 
jubileja. 

Od rojstva 2. 11. 1895 do 15. mar
ca 1915 je preživel v Ljubljani , naza
dnje kot učiteljiščnik, med revolucio
narnimi Preporodovci . Zaradi te ak
tivnosti je moral zapustiti šolanje. 
Sprejel je delo pisarniškega priprav
nika na l jubljanskem okra jnem sodi
šču. 15. 3. 1915 je bil mobiliziran v 
Avstro-ogrsko vojsko. Tolmin, Do
berdob, Asiago in Galicijo je spoznal 
in preživel kot vojak planinskega 
strelskega polka med Slovenci, 
vrstniki iz šolskih let in 13. avgusta' 
1916 se je znašel v Nadvornem v ru
skem ujetništvu. Skupno s 40 Sloven
ci soujetniki je bil poslan v Kijev, od 
tam pa v Debalcevo v kamno lom 
konstankt ivnovskega železoprokat-

nega zavoda. Pred izbruhom oktobr 
ske revolucije je preživel med ujetniki 
delavsko stavko zaradi nevzdržnih 
razmer, ki so bile v carski kapitalisti
čni Rusiji. Ok tobr ska revolucija ga je 

našla v Harkovu v bolševiškem bata
ljonu in v bojih proti Nemcem pri 
Kremenčugu. Bojni metež ga je nato 
zanesel zopet do Markova, kjer so že 
bile avstrijske okupacijske čete. P o 
vrnitvi 1918. leta v Ljubl jano je mo
ral s svojim po lkom zopet n a itali
jansko f ronto . Preobra t je doživel v 
Cavalici pri Ud inah . 

P o vrnitvi iz Cavalice v Ljubl jano 
se je javil 8. novembra 1918 kot pro
stovoljec v jugoslovansko vojsko in 
je bil z 2. slovenskim planinskim pol
kom na Koroškem v Velikovcu. Kot 
Maistrov borec za severno mejo 
1918—1919 ima spomenico. 

Cas od 14. septembra 1919 do 2. 
novembra 1950 m u je s prekinitvami 
potekel na okrajnem sodišču v Ptuju , 
kjer je bil kot vodja predsedstvene 
pisarne tudi upokojen . O k t o b r a 1920 
se je udeležil koroškega plebiscita. 

Društveno je bil aktiven pri , ,Soko
l u " , pri , , Jadranski s t raž i " in pri 
, ,Rdečem kr i žu" in član Čitalnice kot 
odbornik , tajnik ah blagajnik. Bil je 
tudi član Zveze Maistrovih borcev in 
Zadruge državnih nameščencev. 

Leta 1941, po vrnitvi z italijanske 
fronte, ga je zaprl v ptujske zapore 
, ,Ges tapo ' . D o deport i ranja v Srbijo 
13. 6. 1941 je prebil še nekaj časa v 
taborišču na Borlu. Z družino je pre
življal izgnanstvo v Parač inu , Zaječa-
ru in v Veliki Kikindi, sam pa je izvr
ševal posle tajništva slovenskih iz
gnancev. V Kikindi je delal n a okro
žnem sodišču. T a m se je seznanil z 
zaprtimi partizani in j im je bil p o svo
jih močeh v pomoč s povezavo s svoj
ci in drugimi. P o osvoboditvi Kikin-
de, 6. ok tob ra 1944 d o vrnitve v P t u j , 
21 . julija 1945 je bil v Kikindi anga
žiran pri vojnem sodišču NOV in 
P O J , v part izanski bolnišnici in v 
Slovenskem na rodno osvobodilnem 
svetu Ljubljana, za Slovence v Kikin
di. 

P o vrnitvi v Ptuj in na delo k ob
činskem sodišču je bil aktiven v sin
dikatu pravosodnih us tanov, v teren
skem odboru SZDL, civilni zaščiti, 
pri fizkulturnem društvu Ptuj in pri 
turističnem društvu, kot tajnik, pred
sednik ali podpredsednik . 

O b letošnjem jubileju so mu želeH 
prijatelji še mnogo zdravja in učaka-
nja še mnogih nadaljnjih jubilejnih 
let. 

G O S T I N S K O P O D J E T J E 
„ B R E G " 
P t u j , Z a d r u ž n i t r g š t . 13, 

razp isu je p r o s t a d e l o v n a nnesta 

K U H A R I C E , 
N A T A K A R I C E , 
K U H A R S K E P O M O Č N I C E 

N a s t o p s l u ž b e je m o ž e n t a k o j 
ali p o d o g o v o r u . 
O s e b n i d o h o d k i p o s a m o u p r a v 
n e m s p o r a z u m u . D e l o v n i č a s je 
u r e j e n . 
R a z p i s vel ja d o z a s e d b e d e l o v 
nih m e s t o z i r o m a 15 dni p o o b 
jav i razp isa . 

Obveščamo 
vse p a c i e n t e , ki o b i s k u j e j o n e v r o -
p s i h i a t r i č n o s p e c i a l i s t i č n o 
a m b u l a n t o v p t u j s k i b o l n i š n i 
c i , d a v p o n e d e l j e k , 1 . d e c e m b r a 
1 9 7 5 , a m b u l a n t a n e b o dela la z a 
radi p r a z n o v a n j a d n e v a r e p u b l i k e . 
N a m e s t o t e g a d n e se na j bo ln ik i 
javi jo na p r e g l e d v t o r e k , 2 . d e 
c e m b r a 1975 o b i s t e m č a s u . 
N a d a l j e o b v e š č a m o p a c i e n t e , d a 
je nasta la pri n a r o č a n j u za le to 
1976 d o k o n c a m e s e c a f e b r u a r j a 
n a p a k a in d a de la a m b u l a n t a le 
o b p o n e d e l j k i h in č e t r t k i h in n e 
o b t o r k i h in p e t k i h k o t je bi lo p a 
c i e n t o m p o m o t o m a v p i s a n o na 
z e l e n e k a r t o n č k e . 
P r o s i m o , d a v z a m e t e s p o r o č i l o z 
r a z u m e v a n j e m na z n a n j e in se 
og las i te pri nas o b p o n e d e l j k i h in 

I č e t r t k i h . 



Priznanje za 
Lojzeta Kostanjevca 

Na nedavni skupščini Občinskega odbora RK je predsednik SO 
Ptuj izročil dolgole tnemu aktivistu RK, organizacije SZDL, občinske 
gasilske zveze, red dela s srebrnim vencem, s ka ter im g a j e odlikoval 
predsednik republ ike. Ko se je zahvaljeval za podel jeno priznanje, je 
Lojze Kostanjevec med drugim povedal: , ,Odhkovanje ni samo 
priznanje meni , temveč vsem neu t rudn im akt ivis tom, ki so 
požr tvovalno delaU na vseh področ j ih v osvobojeni domovin i v 
preteklih 30-tih letih . . ." 

V 30 letih svojega plodnega in ustvarjalnega dela v organizaciji 
R K j e opravljal številne p o m e m b n e funkcije. B i l j e blagajnik mestne 
organizacije RK, tajnik mestne organizacije RK, predsednik 
občinskega odbora RK, predsednik gospodarsko-ekonomske komisije 
pri Obč inskem odboru RK, predsednik nadzornega odbora i td. 
Funkci jo predsednika nadzornega odbo ra občinskega odbora RK b o 
Lojze Kostanjevec opravljal t ud i naslednja štiri leta. Za svoje delo pa 
je žel tud i številna priznanja: priznanje RK Slovenije, zlato značko 
jugoslovanskega RK leta 1963 , republiško gasilsko odlikovanje III , in 
11. stopnje, Linhar tovo značko in nazadnje še red dela s srebrnim 
vencem. 

Se danes kljub svojim 67 le tom opravlja številne odgovorne 
naloge. Tako je predsednik SZDL II . terena, č lan mestne konference 
SZDL, finančni referent pri občinski gasilski zvezi, predsednik 
nadzornega odbo ra občinskega odbora RK, predsednik organa 
kont ro le ku l turne skupnost i , aktiven član gledališče sekcije i td. Pred 
dobr im le tom je praznoval 25-letnico svojega oderskega nastopanja. 

Za podeljeno priznanje tudi naše iskrene čes t i tke . 
MG 

RK v svojem humanem 
poslanstvu 

v sobo to , 8. novembra , je bila v 
Ptuju skupščina obč . odb . RK P t u j . 

Vida Lipovškova, predsednica 
obč. o d b . RK je govorila o razširje
nosti Rdečega križa v svetu, ki deluje 
v 117 državah ter vključuje v svoje 
vrste med 230 milijonov ljudi. Nada
ljevala pa je z zgodovino razvoja te 
zelo pomembne organizacije, ki je 
pognala korenine pred 114 leti na 
bojnem polju Solferina z motivacijo 
ublažiti vojne posledice. Iz svoje pr
votne orientacije, ki je bila v pomoč 
ranjencem v vojnah, je p o prvi sve
tovni vojni močno razvejal svoje de
lovno področje . . . V Jugoslaviji se s 
prvimi društvi RK srečamo že pred 
sto leti. Povedala pa je še: , ,Prvi za
kon o jugoslovanskem rdečem križu 
je bil sprejet 17. julija 1946, v kate
rem je med drugim zapisano: ,, Jugo
slovanski rdeči križ j e kot splošno 
koristna človekoljubna organizacija 
pod zaščito d r ž a v e . " . . .Danes je RK 
z razvojem družbenih služb in drugih 
samoupravnih oblik, osredotočil svoj 
program in delovanje na zdravstveno 
in socialno vzgojo prebivalstva, na 
ustanavljanje in usposabljanje ekip 
za prvo pomoč in ekip za socialno de
lo, na usposabljanje kadra za vod
stvo tečajev za nego bolnika , za nego 
matere in o t roka , organiziranje teča
jev o zdravi prehrani , organiziranje 
sosedske pomoči ostareHm — osa
mljenim ljudem itd. Zaključila pa j e : 

,,Rdeči križ je pognal g loboko kore
nine v življenje vseh dežel in vseh lju
di, ki želijo naredit i svet bolj člo
veški. Za to si m o r a m o prizadevati 
vsak posebej in vsi skupaj , da se t ra j 
no ohrani jo in razvijajo vrednote, ki 
so jih v več stoletnem razvoju dosegli 

v Rdečem križu in v mednarodni 
skupnos t i . " 

Branko Gor jup , predsednik SO 
Ptuj pa je Lojzetu Kostanjevcu, za 
njegovo nesebično delo v organizaciji 
RK, izročil red dela s srebrnim ven
cem, s kater im ga je odlikoval pred
sednik republike. Prejeto priznanje je 
obenem priznanje za aktivnost celot
ni občinski organizacij i . 

M G 

NOVO NOVO 

KMETIJSKI STROJI 
NA POTROŠNIŠKI KREDIT 
K m e t o v a l c e o b v e š č a m o , d a p r o d a j a m o p r i z n a n e s t r o j e n a 
p o t r o š n i š k i k r e d i t . 

S IP ŠEMPETER 

— s a m o n a k l a d a i n a pr ikol ica s e n a t o r 2 2 
— s a m o n a k l a d a i n a pr ikol ica p ion i r 17 
— s a m o n a k l a d a i n a pr ikol ica p i ra t 15 
— o b r a č a l n i zgrab l ja ln ik f avor i t 2 2 0 
— o b r a č a l n i zgrab l ja ln ik f avor i t 1 6 0 T V 
— o b r a č a l n i zgrab l ja ln ik f avor i t 1 6 0 
— o b r a č a l n i zgrab l ja ln ik m a r a t o n 1 4 0 B 
— o b r a č a l n i zgrab l ja ln ik soko l 1 4 0 
— trosi lnik h l e v s k e g a g n o j a k r p a n 3 0 V 
— trosi lnik h l e v s k e g a g n o j a k r p a n 3 0 H 
— čeln i p redn j i n a k l a d a l n i k t e ž a k 8 
— k o s i l n i c a - k o m b i n a t o r M 2 0 0 

T E H N O S T R O J L J U T O M E R 

— pr ikol ice t r a k t o r s k e 
— trosi lnik h l e v s k e g a g n o j a 

A G R O T E H N I K A , P R O I Z V O D N I O B R A T BREŽICE 

— razsipaln ik gnoj i l f e r t i 
— ku l t iva tor peresn i b r e k o 
— v o z i č e k kosi ln ice B C S d v o r a m n i 
— ž a g a c i rkular za B C S 
— k a b i n e c e r a d n e v s e h vrst 
— obrača ln ik - zgrab l j a tn ik s o n c e 3 
— o b r a č a l n i k - z g r a b l j a l n i k s o n c e 4 

V s e i n f o r m a c i j e o kred i t i ran ju d o b i t e v p r o d a j a l n a h A g r o t e h n i k e : J u r č e k 
L jub l j ana , Ce l j e , M a r i b o r , M u r s k a S o b o t a , L j u t o m e r , L e n d a v a , Š k o f j a 
L o k a , P o r e č , Z m i n j , B u z e t in B e o g r a d . 

Z a g o t o v i n o d a j e m o p o s e b e n I z v e n s e z o n s k i p o p u s t . 

IZKORISTITE U G O D N E P R I L O Ž N O S T I , Ki V A M J I H N U D I 



Dominik GLUŠIČ 

SPOMINI NA PTUISKE lAPORE 
94 

Nikakor mi ni šlo v glavo, da bi se mogel Haydr ich upret i 
gestapovcem Hoeggerju, Heistru, VVeisserju, Ho l tu , Jungru , Križancu 
in drugim. 

Ko sem ostal sam, sem imel pred seboj še slabe štiri ure časa, da 
pripravim najboljši n a č r t . Premišljeval sem, ali naj izpustim jetnike 
kar na pros to že sedaj in odidem tudi jaz takoj domov p o d o m a č e in 
z njimi na varno. Vendar tega nisem storil, pač pa sem oborožil s 
strojnicami in puškami iz gestapovske zaloge šest je tn ikov. Zmenili 
smo se, da gestapovcev ne b o m o pustili v zapore, ampak nanje 
streljali, jili uničili in se osvobodili . 

Bili smo vsi pripravljeni na boj . Toda po po lnoč i se ni oglasil 
zvonec na vhodnih vratih. Pozvonilo je šele po drugi uri . Najprej sem 
ugotovil, da so samo trije gestapovci. Po njihovih glasovih sem 
spoznal, da so h u d o pijani. Odprl sem, oboroženi je tn iki so stah v 
pripravljenosti v bližnji odpr t i celici. Po t r ebno je bilo le moje povelje, 
da se spustijo v boj . Tega pa nisem dal , ker so bili gestapovci pijani. 
Ko so zahtevah je tn ike , sem jim rekel, da p o n o č i niso uradne ure in 
naj pridejo zjutraj. Vinjeni so odšli, a se vrnih spet ob če t r t i uri ter 
razbijah po hišnih vratih. Odprl j im nisem. Po njihovih glasovih sem 
spoznal, da so še bolj pijani, kakor prej . Ko so se odvlekU od zaporov, 
sem poklical skupaj vse je tn ike , j im izročil njihovo shranjeno obleko 
in druge predmete in jih spustil na pros tos t . Tako je v zgodnjih urah 
8. maja 1942 odšlo iz ptujskih zaporov zadnjih sedemnajst pol i t ičnih 
je tn ikov. Tedaj je bil pri slovesu navzoč tudi Haydr ich . 

Jerman se je hudoval nad mojo drznost jo, a Haydrich mu je 
dejal, naj se ne meša v moje de lo , saj sem vendar jaz v dežurni nočn i 
službi in vem, kaj delam. Jerman je debelo gledal Haydr icha in se 
čudil , da je dovohl odhod zapornikov. Haydrich mu je celo na koncu 
dejal; ,,Svetujem vam, da se h i t ro umakne te na varno, če ostanete tu, 
bo to usodno za vas!" 

Na to se je Haydr ich od mene poslovil. Zaželel sem mu srečno 
pot . Odhajal je v civibii obleki . 

Okrog osme ure je pri vhodnih vratih znova pozvoni lo . Odprl 
sem in zagledal gestapovce na dveh kmečk ih lojterskih vozovih. V 
vsakega je bil vprežen konj . Na vozovih so bih naloženi vojaški 
kovčki in orožje z municijo. Za sedeže so imeli pr ibi te deske do ene 
do druge lestvine na vozu. Petnajst gestapovcev se je razmesti lo na 
oba voza. 

,.Kam je prijadrala gestapovska m o č ! " - sem si tiho mislil. 
Smešno so izgledah nadut i možje na preprost ih kmečkil i vozovih, ki 
so jih nekje zaplenili s konji vred. Nekaj jih je poskakalo pred zapori 
iz vozov in vstopilo v zapore , da vzamejo svoje reči iz sobe, kjer so 
navadno prenočevah. Šef gestapa Buchwald mi je ukazal odpret i 
cehce za zadnji ob račun z jetniki . Pred tem je odšel še v pisanro, da 
b o tam uničil nekatere d o k u m e n t e . To pri ložnost sem izrabil in hitro 
stekel do dvoriščnih vrat in skozi nje po dvorišču na cesto ter se 
spustil po s topnišču prot i Dravi. Ob obah sem hitel med grmovjem 
proti Vičavi in Orešju. Ušel sem gestapovcem in morda tudi smrti, saj 
bi me verjetno postavih pred zid in ustreUU, k o bi odkril , da sem 
je tn ike samovoljno izpustil. 

V Orešju sem zavil na vrh tedanjega Pirihovega vinograda. Ta 
hrib imenujejo domač in i H u m . Z vzhodne strani hr iba sem videl 
svojo domači jo v Stukih in cesto, ki pelje iz Ptuja pro t i Vurbe rku . 
Motril sem oboje, svoj dom in cesto. Ali se b o zgodilo kaj hudega pri 
nas doma? Ali b o d o gestapovci imeli še čas za maščevanje? Videl 
nisem ničesar, kar bi me vznemirilo. Utrujen sem sedel na pod r to 
drevo, se sključil in od utrujenosti zaspal. Ko sem se m e n d a čez 
dobro uro prebudil , sem kmalu zagledal na cesti pri gostilni Gregorec 
v Štukih, kako se počas i pomika t a pro t i zahodu oba lojterska voza z 
gestapovci. Na njih so sedeU s brzostre lkami v rokah in opazovali 
o k o h c o . Tako so gestapovski gadje po polževo zapuščali mes to svojih 
zločinov, jaz pa sem se brezskrbno vrnil v zapore, kjer sem našel 
Je rmana s kislim ob razom. r-. i - - i 

Dalje se enkrat . 

Nad 10 let zborovskega petja mladih 
ZboroYsko petje je v osnovni šoli 

„Anica C e r n e " v Makolah že vrsto 
let dejavnost, ki vključuje velikoi 
število mladih. Tako že nad 10 let 
prav mladi iz osnovne šole v, 
Makolah sodelujejo v številnih; 
ku l tu rn ih prireditvah, večkrat pa! 
tudi samostojno nastopi jo. Zaradij 
vehkega zanimanja za zborovsko! 
petje i m ^ o na tej šoli kar dva zbora:; 
otroškega, ki 'šteje 35 članov in ; 
mladinskega, kamor je vključeno] 
p r ibhžno 50 članov. Oba enako; 
uspešno nas topata na prireditvah V; 
svoji krajevni skupnost i , od časa doj 
časa pa tudi na prireditvah v občini; 
Slov. Bistrica. Med pomembnejše! 
nastope uvrščajo udeležbo n a 
občinski reviji mladinskih pevskil^ 
zborov ter nas top v T O Z D 
Kons t ruk tor in T O Z D Granit SlovJ 
Bistrica. i 

Že od leta 1969 vodi oba zbor^ 
Štefka C o n t a l o , k i j e tudi mentorica^ 
mladinske organizacije na šoh. Pra^ 
ta vloga pa je p o m e m b e n dejavnik] 
njenega še tesnejšega povezovanja Zj 
mladimi, kar ji zagotavlja, da v« 
vrstah pevskih zborov nikoli nd 
zmanjka mladih pevcev . 

Pri delu obeh zborov sodelujejo z 
vodstvom šole, ki kaže za takšno 
o b h k o dejavnosti mladih veUko 
zanimanje in j im po svojih 
možnost ih tudi pomaga. 

Oba zbora vadita enkrat teden
sko, po pot rebi pred nastopi pa se 
sestajajo večkra t , kar pa za mnoge 
mlade pevce predstavlja precejšnjo 
mero žrtvovanja prostega časa, s^ j e 
od d o m a do šole dolga p o t , ki j o 
morajo prihodit i kar peš, ker so 
avtobusne zveze v teh krajih še 
dokaj slabe. Velika volja in l jubezen 
do petja pa pri mladih pevcih iz 
osnovne šole Makole ne ostaja brez 
uspehov in priznanj . Še posebno 
zadovoljni so, ker so na njihove 
rezultate ponosni tudi njihovi starši 
in okolje, v ka te rem delujejo. Za 
svoje delo j ih vodstvo šole ob 
zaključku šolskega leta tudi nagradi 
z iz le tom, te dni pa zbirajo sredstva, 
da bi si kup ih še e n o t n a oblačila. 
Sredstva b o d o delno prispevah člani 
zborov, preostali del pa b o 
prispevala osnovna šola. 

V H 

Mladindci pevski zbor na nedavnem nastopu ob prvem prazniku 
Krajevne skupnosti Makole. 

NADALJEVATI BOGATO TRADICIJO 
Prosvetno društvo v Bukovcih je v 

soboto pripravilo svečano proslavo 
30-letnice osvoboditve in 30-letnice 
obstoja in dela P D Bukovci. 

Proslava je bila v kulturni dvorani , 
uvodoma je nastopil bukovški pihal
ni orkester. Predsednik društva 
Franc Njegač je otvoril proslavo in 
predal besedo Kondradu Kostanjev
cu, ki je opisal začetke prosvetnega in 
kulturnega življenja v Bukovcih. P o 
vedal je , da je v okviru osvobodilne 
fronte takoj po osvoboditvi zaživelo 
močno kul turno-prosvetno delo. 
Ustanovili so dramski krožek in knji
žnico, ki je imela 180 knjig. Že leta 

1954 so uprizorili , ,Vdovo Rošlin-
k o " . Do sedaj je bilo na bukovškem 
odru že 70 uspelih uprizoritev. Leta 
1955 smo v Bukovcih zgradili kultur
no d v o r a n o , " je nadaljeval Kondrad 
Kostanjevec, , ,in t ako še bolj okrepiU 
začeto kul turno delo. Dvorano so 
ljudje zgradili s prostovoljnim de
l o m . " 

Podelili so tudi spominske plakete 
vsem še živečim in akt ivnim č lanom 
Prosvetnega društva. Pri proslavi so 
sodelovali tudi mladi iz Bukovcev. 
O b zaključku proslave je nekaj 
skladb zaigral pihalni orkester P D 
Bukovci, ki je poleg pihalnega orke
stra D P D Svoboda in sindikalnega 
orkestra iz T G A Kidričevo, tretji or
kester te vrste v občini . Začeto in te
žko delo dolgoletnega ter marljivega 
dirigenta Franca Šmigoca, sedaj us
pešno nadaljuje njegov vnuk Janez 
Bezjak. Godba je pokazala dobršno 
mero usklajenega in dovršenega igra
nja. Opaziti je napredek, čeprav ce
lotno P D dela v izredno težkih pogo
jih, še posebno pihalni orkester. Se 
sreča, da je v njem toliko 
entuzijazma in da se vsi glasbeniki za
vedajo pomembnost i kul turnega izo
braževanja na vasi. V Bukovcih se te
ga skoraj vsi zavedajo. 

zk 

Zmaga Ptujčanov v oddaji »Spoznavajmo svet in domovino" 
š p o r t n a dvorana , , M l a d i k a " je bi

la v soboto , 8. novembra pretesna, da 
bi sprejela vse, ki so želeli bodrit i na
stop mladih Ptu jčanov v oddaji 
, ,Spoznavajmo svet in d o m o v i n o " . 
Sedežev je zmanjkalo, zato so številni 
obiskovalci morali stoje spremljati 
oddajo, ki je bila za naše tekmovalce 
uspešna. Prav vsi so bih z nas topom 
naših mladih zadovoljni, motila jih ni 
niti slaba slušnost, čeprav so tisti v 
zadnjih vrstah morali napenjat i uše
sa, da so ujeli potek oddaje . Med gle

dalci, bilo jih je blizu 500, je prevla
dovala šolska mladina . 

V sobotni oddaji , ,Spoznavajmo 
svet in d o m o v i n o " sta se kot je že bi
lo rečeno, pomeriU ekipi Srednješol
skega centra iz Ptuja z ekipo mladih 
iz občine Ljubljana — Center. V 
zmagovalni ekipi P tu ja so nastopili 
Tatjana Zidarič, Danica Hercog, Ma
rina Irgl, Brigita Habjanič in Miran 
Pal. Zmagali so s tesnim rezultatom 
11 proti 10. Zmagovalca so odločila 
šele zadnja vprašanja. 

Za popestritev oddaje pa so poskr-
beh ansambel Mojmira Šepeta, pevka 
Irena Kohont , Fran Milčinski-Ježek, 
Janez Rohaček, J ana Osojnik. Od
dajo sta povezovala Milanka Bavcon 
in Vili Vodopivec. 

Napovedi , da nas tekmovalci ne 
bodo razočarali , so se uresničile. Za 
njihov nastop se j im zahvaljujemo ter 
jim želimo v nadaljevanju oddaje še 
vehko uspeha. 

MG 
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USPELO SREČANJE S KOROŠCI 
Kot smo že poročali v zadnji števil-

)[i Tednika, je bila v soboto l i terarna 
prireditev z zamejskimi koroškimi 
pesniki in pisatelji. Zarad i težav, ki 
so se pojavile ob sočasnosti napove
danega literarnega večera v Narod
nem domu ter oddaje , ,Spoznavajmo 
svet in d o m o v i n o " v športni dvorani 
^Mladika", smo moral i v zadnjem 
hipu prestaviti srečanje s Korošci v 
zgodnejšo u r o . Ob tem se znova 
sprašujemo: Kdaj bo končno v Ptuju 
koordinacija različnih prireditev? 

Za to p red lagamo: O V S E H 
V E Č J I H K U L T U R N I H , D R U Z B E -
VIH I N P O L I T I Č N I H P R I R E D I T 
VAH N A J B O P R A V O Č A S N O O B 
V E Š Č E N A K U L T U R N A S K U P 
NOST A L I K A T E R A D R U G A 
K O M P E T E N T N A O R G A N I Z A C I 
JA! Le t ako se b o m o izognili nelju
bemu dubliranju, občutku kulturne
ga mrtvila, izgovorom na druge pred
stave ipd. 

Vendar pa je kljub spremembi ure 
in zaradi tega tudi napačn im podat
kom v časopisnih obvestilih, večer 
nadvse uspel. Dvorana v na rodnem 
domu je bila nabi to polna in razvese
ljivo je , da je prišla večinoma mladi
na, ki je našla z umetniki tudi pravi 
stik, saj je kar izostal nemir in dolgo
časno premikanje, ki večkrat ob taki 
nabitosti zajame poslušalce. Škoda je 
le, da se je zadaj slabše slišalo. 

Ravnateljica knjižnice Milojka 
Alič je podala kratek oris koroških ; 
razmer in podatke o posameznih na- j 
stopajočih. j 

Načrtno zatiranje slovenskega živ- j 
Ija na Koroškem, tkz. vindišarstvo, j 
ideološke razlike med koroškimi Slo
venci, zahrb tna polit ika najmočnej
ših avstrijskih strank, ki so manjš ino 
le izrabljale, skrit ali pa kar javen te
ror , ,he imatdienstovcev" i td. , i td., 
vse to je povzročilo, da je slovenska 
zavest na Koroškem pešala, pešalo je 
slovstveno delo, naraščal je pritisk in 
grožnje. Ne pozab imo tudi , da je bil 
pred kakimi 100 leti še Celovec eno 
najmočnejših kul turnih središč slo
venstva, medtem k o se je v zadnjih 
letih, sem od Hitlerjevega nacizma, i 

čedalje bolj izgubljal v potujčeval-
nem morju. Tol ikokrat omenjeni 7 . 
člen državne pogodbe je ostal in je še 
danes le krpa papirja, ki služi names
to za zaščito Slovencev, za njihovo 
čedalje večje zatiranje. Vse to mora
mo omenit i , če hočemo govoriti o 
koroški l i teraturi , ki je prav zaradi 
takih in podobnih razmer specifična, 
različna od naše uradne slovenske li
terature in razumljivo je, da jo tudi 
marsikateri naši moderni kritiki zara
di svojih , ,kozmopol i t sk ih" nazorov 
težko razumejo, ali pa sploh ne. 

Nastopali so najstarejša koroška 
pesnica Milka Ha r tmanova , pisatelj 
J a n k o Messner, prozaista Flori jan 
Lipuš in Ani ta Hudlova ter pesnik 
Gustav J anuš . 

Milka H a r t m a n o v a je rojena v 
Libučah 1902. 1. in v matični d o m o 
vini je končala gospodinjsko šolo ter 
je na to po Koroškem vodila gospo
dinjske tečaje. S pesmimi je sodelo
vala pri najrazličnejših listih in knji
gah. 1952 je izdala pesniško zbi rko 
Moja greda, 1972 pa Lipov cvet. Nje
ne pesmi so preproste in ne presegajo 
okvirjev nekdanjega bukovništva, 
vendar so zveste slovenski besedi in 
koroški zemlji. 

Za njo je bral verjetno najboljši 
koroški aktualni pisatelj, profesor na 
slovenski celovški gimnaziji , J a n k o 
Messner. Rodil se je 1921 v Dobu bli
zu Pliberka. Težke koroške razmere, 
ponemčevanje v šolah, vojna ter po
vojni pritisk prikritega nacizma, so 
zapustile v njegovem delu trajne sle
dove. 1945 je pobegnil iz okupacijske 
ječe v Jugoslavijo ter končal slavisti-
ko, se ob avstrijsko-jugoslovanski 
pogodbi vrnil v Avstri jo. Že 1. 1946 je 
pod psevdonimom Ivan Pe t rov izdal 
brošuro Morišče Dravograd. Pozneje 
je pisal eseje, kritike, polemike, pisal 
je o gledališču in slikarstvu ter preva
jal slovenske pisatelje in pesnike v 
nemščino ter ob ra tno . Šele nieeova 
dela ob 50-letnici koroškega plebisci
ta, krivice, ki so se ob tej obletnici 
pojavile na dan v polni obliki, njego
vo ostro neizprosno pero in še marsi
kaj drugega, ga je dvignilo na raven 
pomembnega slovenskega pisatelja. 
1971 so v Mar iboru izšle Koroške 
razglednice, isto leto Skurne storije, 
1974 pa je izdal na Dunaju Iz Dnev
nika Pokržnikovega Lukana ter pri 
Partizanski knjigi Zasramovanci . . . 
združite se. V njegovih delih, ki j ih ne 
moremo imenovati, niti čisto lepo

slovna, niti publicistična, se pojavlja 
narečna beseda, v njem je polno trp
kosti, težke usode in skoraj naturalis
tičnih prizorov. Črt ica Gluha loza, ki 
je bila prebrana , je ena od najpretre-
sljivejših zgodb nasilnega potujčeva-
nja, vcepljanja hlapčevstva, ter nemi 
protest proti temu. 

Medtem pa je naslednji pisatelj 
Florijan Lipuš prebral sarkast ično 
satiro o , , pomoru koroških Sloven
cev" in posledicah. Avtor se je rodil 
1937 v Lobniku pri Železni Kapli. Na 
Plešivcu je končal gimnazijo, študiraj 
bogoslovje, na to v Ljubljani in 
v Gradcu filozofsko fakulteto in po
stal učitelj. Ureja revijo Mladje in je 
v uredniškem odboru ljubljanske So
dobnosti . Večkrat uporabl ja psev
donim Boro Kostanek. 1964 je izdal 
pri DZS Črtice mimogrede , 1972 pa v 
Mar iboru roman Z m o t e dijaka Tjaža 
ter 1973 Zgodbe o Cuših. 

Svoje pesmi je tudi bral 2 leti mlaj
ši Gustav Januš , rojen na Selah. Se
daj službuje kot učitelj . Poleg objav
ljanja pesmi v Mladju, Tr ibuni , So
dobnost i , antologijah idr. se ukvarja 
tudi s slikanjem. 

Anita Hudlova je prebrala nekaj 
krajših črtic. Rojena je v Kamniku 
1946, študirala slavistiko in s prispev
ki sodelovala v Mladini , Mladih po
tih. Dialogih, Mladju idr. Ukvar ja se 
tudi z d ramsko režijo. 

O b poznavanju razmer na Ko
roškem in življenja, ki ga živijo in 
morajo živeti koroški Slovenci, razu
memo, zakaj so bila b rana dela veči
noma angažirana l i teratura. P o bra-
'nju se je razvil pogovor o vindišar-
'stvu, avstrijski nojevski in dvolični 
politiki, zapostavljanju slovenskih o-
trok po avstrijskih šolah, o tkz. 
; , ,svobodi" prijavljanja o t rok k pou
ku slovenščine, ko mora jo dati starši 
pismeno izjavo, da bodo njihovi o-
troci obiskovali slovenske šole in kot 
vemo je tako , , svobodno pristaja
n j e " v določenem okolju, ki lahko na 
tak način vrši teror nad mišljenjem 
drugače mislečih, svobodno le v na
rekovajih. 

Ptujska Kulturna skupnost je nav
zočim podari la tudi knjižna darila, 
saj je bila to le sk romna oddolžitev 
:emu zanimivemu in pomembnemu 
večeru. 

-ob 

Koroški književniki. Od leve Anita Hudi, Gustav Januš, Florjan 
Lipuš, Janko Messner in Milka Hartman. Foto: K O S I 

F.B. 

Vojna in zločini 
(Odlomki iz spominov Ptujčana) 

(93) 

„Zašto putujete u Beograd? Ovaj voz jeste u 
glavnome za vojsku te za hi tne s l u č a j e v e ! " . . . 
Potegnil sem potni list iz žepa, ^ potisnil skozi 
lino in ga tako prvič, t akorekoc še na d o m a č i 
postaji preizkusil. 

Ne vem, aLi me je izdala govorica, ali morda 
zunanjost, še najverjetneje pa ime, ki ne zveni nič 
po srbsko. Ženska je imela srce in glavo na 
pravem mestu pa je dodala: „Vi potujete torej po 
nalogu nemške vojaške oblasti . Čeprav se boste 
vozih - po novem - čez tri države, b o m vam 
izdala z vašim nalogom v zvezi b rezp lačno 
Vozovnico na posebni tiskovini do Ljubljane. 
Tako vam bo morda l a g e in prištedila bova nekaj 
dinarjev!" - „Prosim in velika vam hvala!" sem 
odvrnil. 

Še en kamen se mi je odvalil od srca. Se en 
novi uradni dokument se je pridružil prvemu v 
moji listnici. Tako ugodnega razpleta in začetka 
potovanja nisem pričakoval. Morda je bilo to 
odloči lno za nadaljnjo pot . 

Ko smo se natrpaU v vlak, je bila že trda tema. 
Bilo je toliko potnikov, da smo zadnji stlačeni 
stali po vseh hodnikih . Prerinil sem se med dve 
klopi proi oknu , da bi prej prišel do sedeža, pa še 
najbolj zato, da bi bil odmaknjen od glavnega 
hodnika, kjer bo morda prišla kaka kont ro la . 
Nikdar še se nisem vozil po tej progi in nič nisem 
mogel presoditi , kje smo, kako daleč je še do 
Beograda. 

V vagonu je bilo slišati različne govorice. 
Vojaki so se med seboj pomenkoval i več inoma 
p o ' n e m 3 c o v najrazličnejših narečjih. Od trdega 
prusovskega, afektiranega Berl inčana, pa tja do 
avstrijskega jokLna'. Bili pa so med vojaki tudi 
posamezniki , ki so govorili gladko srbohrvaščino 
- najbrže pridruženi banatski Nemci . Šele proti 
Beogradu se je pririnUa v naš voz vojaška 
pa t ru^a , ki je najprej pozorno premotri la celo 
mešano srenjo in po t em le t emu in onemu 
preverila osebne listine. Pri t e m pregledu so 
pretresli in otipali tudi nekatere vojake. In, ko se 
j e pat ru^a umaknila, je neka starejša ženica 
vedela povedat i , da so napad pred dnevi baje 
opravili vojaki,ki so bili oblečeni v nemške 
uniforme. 

Posebno ženske so nanizale veUko zanimivih 
novic. Sprva bolj skromne in indiferentne, 
počast i pa so se stopnjevale po vsebini in 
drznosti , k o t da bi. pripovedovalke tekmovale 
med seboj, katera bo izluščila k r e p k g š o . Kako 
popravljajo nemški pionirji porušene mostove in 
železniške proge. Kako so vojaki navalili na 
d o m a č a dekleta, ki se od ločno upirajo in beseda 
je seveda nanesla pogovor tudi na nas pregnance. 
O teh je bilo mnenje vsesplošno pobio 
razumevanja in sočustvovanja. 

Ko smo stoje že dcoraj zadremali , se je vlak 
začel sunkovito ustav^ati . Številne lučke ob 
progi in daleč v globini n o č n e t e m e široko morje 
mipetajočih zvezd na zem^"i so napovedovale 
večje mes to . Beograd! Naše glavno mes to . Po 
svoji idUični legi eno najlepših mest v Evropi . 
Zanimiva zgodovinska tla, ki so videla mno^e 
kronane in nekronane veljake, ki so prihajali m 
odhajali s krvavim m e č e m . Utonili so v pozabi . 
Njihovi meči so spravljeni po muzejih. Narod pa 
je vselej znova vstal in ostal. Tak j e zakon 
živBenja in zgodovine. 

KolJco r ib so ribiči že potegnili iz morja, morje 
pa je še vedno ostalo in ribe v njem. Čemu nasilja 
na svetu? Ko pa nasilje rodi zgolj maščevanje! 
Koliko milijard najvrednejšega denarja zreta rja 
in t rohnoba na širnih poljanah nesmiselnih vojnih 
Pohodov. ,Dalje prihodnjič. 



Dr. Fran Brumen 

ODKOD KROKODILJE SOLZE 
REVMATIČNA OHROMITEV OB
R A Z N E G A ŽIVCA 

To je bolezen, ki s svojim naglim 
nas topom največkrat zjutraj po 
prebujanju preseneti in prestraši 
bolnika in njegovo okol ico , ker 
prikaže sliko, kakršno vidimo pri 
možganski kapi . Sama po sebi ni 
nevarna in trajajo njeni znaki le 
krajšo prehodno d o b o . Ker je mnogi 
ne poznajo, bo njen opis zanimiv za 
razpoznavo in ločitev od prave 
možganske kapi in s t e m za 
Kjmirjenje nepotrebnega preveli
kega razburjenja. 

T renu tno , t e k o m le nekaj ur, ali 
pa med spanjem čez noč se razvije 
m prikaže slika popolne periferne 
ohromi tve VII , možganskega faciaU-
sovega živca, ki oskrbuje l ično 
mišičevje in tako obvlada mimiko 
obraza . Naenkrat ni mogoče več 
nagubati čela , zapreti oč i , zgrban-
čit i in privihati nosa na eni strani. 
Takoimenovana nasolabialna guba -
t o j e guba, ki je najmarkantnejša na 
obrazu in poteka vidno in dokaj 
g loboko vdrta od nosa do ustnega 
ogla in je vidna sicer v vseh 
starostih, izgine, oz i roma se izravna. 
Obenem z njo se nekako poravnajo 
vse gubice na prizadeti strani lica, ki 
nato izgleda, kakor bi bilo pol ikano. 
Ustni ogel se vidno povesi. Tudi 
platizme, kakor se imenuje široka 
kožna mišica pod čeIjustnico na 
vra tu , ni mogoče več nagubavati . 
Posebno znači lno j e , da poskus 
zapreti oko ne uspe popo lnoma in 
ostane vedno vidna reža očesne 
be točn ice . 

V primerjavi s pravo možgansko -
kapno ohromitvijo merodajnega 
živca je znač i lno , da zamre ne le 
hotena , temveč tudi samohotna , 
torej po razpoloženju sprožena 
mimika. Revmatska klasifikacija 
t ^ a bka lnega obolenja sloni le na 
domnevi in ni še dokazana , vendar 

pa je še njgbo^ verjetna, saj nobena 
drugačna vzročnos t dosedaj še ni 
ugotovljena. 

Ker živčno deblo v poteku dcozi 
kana l radi vnetja nabrekne, nastane 
radi tega zmanjšano izločanje solza 
in sline. Na sprednjih dveh tretj inah 
prizadete polovice jezika pa j e tudi 
okusna obču tnos t spremenjena in 
okrnjena. Včasih je prizadet tudi 
sluh. Kadar je prizadet pripadajoči 
živec, se pojavijo bolečine tud i v 
ušesu, kar vodi d o napačne 
domneve , da gre za obolenje 
sredrijega ušesa. Neredko izžarevajo 
bolečine v večji del prizadete 
polovice Uca. Ti s imptomi so zelo 
znači lni in za vsakogar lahko 
opazni . E V E . Eventualne specialne 
preiskave pomagajo dogajanje po
jasnit i . 

Z D R A V L J E N J E se ravna po 
praviUh vztrajnega protirevmatskega 
ukrepanja . Zdravnik običajno pred
piše konzervativni način z zdravili, 
injekcijami in obsevanjem. Le zelo 
redkokdaj je pot reben operativni 
poseg, ki zasleduje razbremenitev 
oteklega živca v kanalu . V izjemnih 
primerih, ko zdravljenje nikakor ne 
uspe , O S T A N E J O L A H K O N E K A 
T E R E N A K A Z N E P O Š K O D B E V 
M I M I K I I N P R I Z A P I R A N J U 
O C E S A . Posebno značilen je 
posledični pojav, ko zaradi pokvar
jenega živčnega vplivanja med 
uživanjem hrane nastopa solzenje. 
Pojav je poznan pod oznako 
,krokodilje solze' . 

S O še nekatere druge bolezni , ki 
lahko vodijo k ohromitvi facialnega 
živca, t ako svojsko vnetje živčevja, 
pri k lopovem vnetju možganskih 
o p e n in še nekater ih drugih manj 
pogost ih obolenjih. 

Bolezen je razmeroma redka pa je 
zaradi razpoznavne diagnoze potreb
no pomisliti nanjo in poznat i njene 
posebnost i . (Sestavek je dopolnjen 
po prof. dr. HaUen-u). 

OBVESTILO 
Skladno z od lokom, objavljenim v Uradnem vestniku občin 

Ormož in Ptuj dne 20. ok tob ra 1975 je treba spremenit i delovni čas v 
prodajalnah prehrambene stroke. Le-te b o d o v b o d o č e odpr te od 7. 
do 19. ure, ob sobotah pa od 7. do 15. ure. Da bi se cenjeni 
potrošniki lahko ob sobo tah tudi po tem času oskrbeh z nujnimi 
potrebščinami , je med 15. in 19. uro uvedeno dežurstvo prodajakia 
po naslednjem (abecednem) redu: 

Po 14. februarju 1976 se vrstni red ob sobotah dežurnih 
prodajaln prične ponavljati v is tem zaporedju, ko t so navedene. 

O taksnem delovnem redu so se dogovorile trgovske organizacije 
združenega dela. 

Naša arheološka 
najdišča 

KRCEVINA PRI P T U J U 

(Nadaljevanje) 

Druga zgodovinska znameni tos t Krčevine izvira iz r imske d o b e . 
Po greben« od ptujske Panorame daj^e sicer ni sledov r imske 
naselitve, pač pa so po njegovem severovzhodnem znožju R im^an i 
zgradili vodovodni kanal skrit že pod z e n t | o , so ga najprej opazili v 
vzhodnem delu pred Ptujem, Prvi ga j e omeni l Pischinger leta 1911 v 
prilogi „Blaet ter zui Geschichte und Heimatkunde der Alpen laende r" 
graškega dnevnika „Grazer Tagbla t t " , k o je v sestavku »Arheološke 
š t u d | e na področju Poetovi ja" oisal t ud i „an t ične u t rdbe ob 
Grajenskem po toku v Krčevini" . Ostanki vodovoda so na po t eku 
skozi Krčevino vidni v dveh obl ikah. Na gozdnih področ j ih nad 
sedanjo cesto proti Grajeni je bil kanal vkopan v poboč je , za to se 
jarek še vidi , odkopana z e m | a o b njem pa daje vtis nasipa. Pri 
prečkanju vmesnih globeli med posameznimi vrhovi grebena pa so 
gradite^i zavili tako daleč v notranjost , da so obdržal i enakomeren 
padec vode in si pri t em pomagali z nasipi. Ti nasipi, na ka te r ih j e bil 
sezidan kanal , so bili tud i več k o t 2 m visoki in so danes od oranja 
več inoma že uničeni . Po takem zunanjem videzu j e Pischinger takra t 
sodil, da gre najbrž za prazgodovinsko u t r d b o z jarki in nasipi, kakor 
so običajni pri gradiščih. Ta razlaga je bila zmo tna , a razumljiva, saj 
t akra t še nihče ni slutil, da bi utegnil imeti r imski Poetovio kar dva 
vodovoda , ko pa tedanji Ptuj ni imel niti enega. 

O kaki starinski ut rdbi v tem delu Krčevine ni bilo pri 
d o m a č i n i h nobenega izročila. Še danes pa vedo povedat i , da je nekoč 
baje peljal podzemni hodnik od ptiijskega na vurberški grad in se 
sledovi tega zkianega hodnika še vidijo v Jurševem gozdu . Na take 
govorice nalete arheologi skoro pri vseh srednjeveških gradovih, 
vendar so bili tu posebej pozorni za to , ker so si mogh tak zidan rov 
t u d i ogledati . Ko so se v letih 1949-50 lotili podrobnejšega 
pregledovanja in so os tanke zidov na nekaj mest ih presekali, se je 
takoj pokazalo , da ne gre za srednjeveški tajni rov, temveč za zidani 
kanal , ki skrbno enakomerno pada prot i Ptuju. Ta padec se ne ujema 
s padcem potoka Grajene, saj je vodovoni kanal pri Grajeni skrit 
poldrug meter pod površino, na vzhodnem k o n c u , pod v r h o m 
Panorame pa poteka ze 10 m nad cesto. Kanal ima števibie ovinke , 
ker se privija k področ ju tudi na vmesnih dolinicah, saj se je gradnja 
mostov - akvaduktov čeznje najbrž zdela graditeljem predraga. Po 
merah in nač inu gradnje je vodovod skozi Krčevino povsem p o d o b e n 
t i s temu iz Frama. Poglavitna razlika je v t em, da so tam za gradnjo 
kanala uporabljah fomljeni pohorski kamen , v Grajenski dol in i pa 
več inoma prodnike , k i so j ih pobrali iz Grajene in Drave. Tud i t u j e 
bil kanal pokrit s kamni t imi p loščami ali pa morebi t i celo z o p e č n i m 
o b o k o m , od katerega pa se ni nič ohrani lo . 

Zakaj j e bil rimski vodovod skozi Krčevino sploh pot reben? Za 
tisti del Poetovija, ki se je razvil na levem bregu Drave, na drugi strani 
t rdnega in verjetno zidanega mos tu . Medtem ko je Poetovio nastal iz 
vojaškega taborišča in prve civilne naselbine ob njem na desni strani 
Drave, se je uglednejši del mesta kot upravno središče kmalu zatem 
razširil po ugodnih legah pod g radom, na Vičavi in Panorami ma 
drugi strani reke. Tako kot so vojaki za svoje po t rebe zgradili prvi 
vodovod izpod Pohorja še v 1. stoletju, so kmalu potreboval i t e k o č o 
vodo tud i v premožnejših stavbah na levem bregu Drave. T u so 
namreč stale najuglednejše mestne hiše, v kater ih so včasih 
prenočevali tud i mimo potujoči cesarji, te pa so imele tudi kopalnice . 
Ker je ta del Poetovija nastal nekoliko pozneje, j e tudi vodovod skozi 
Krčevino , ki ga je dala zgraditi mestna uprava, verjetno mlajši in 
izvira najbrž iz 2. stoletja. Poprej so t od uporabljah le s tudence , ki pa 
niso dajali dovo^ in predvsem ne t e k o č e vode . Tudi skozi ta vodovod 
j e steklo verjetno vsaj milijon litrov vode na dan . To b i , sodeč po 
primerjavah izračunov drugih r imskih mest, zadostovalo za približno 
tr i t isoč jTcbivalcev tega dela Poetovija. SEveda je niso vsi trošiU v 
enaki meri: enim j e bila na voljo iz javnih pip po ulicah, drugi pa so si 
jo po svinčenih ceveh nape^a l iv svoje hiše. Uporabljena voda j e na to 
odtekala po kanal ih ob robu t lakovanih ulic. 

O r imskem vodovodu skozi Krčevino vemo v p o d r o b n e m še zelo 
malo. Prvo in edino poroči lo o njem j e bilo objavljeno v 
ArheoloScem vestniku 1 leta 195O na straneh 2 0 4 - 2 1 3 . 

K R C E V I N A P R I V U R B E R K U 

v ptujskem muzeju hranijo od tod 11.5 cm dolgo kamni to 
sekiro, ki ima odlomljeno rezilo ter ne do kraja izvrtano luknjo za 
ročig . To zadrge kaže, da je še niti niso uporabljah, ko se je že 
odlomila. C emu je bila namenjena, ni povsern jasno, saj je bilo rezilo 
(ali konica? ) zelo ozko . Tudi ni poda tkov , kdaj in kje so jo našli, kar 
bi bilo zanimivo vedeti zaradi iskanja morebi tne naselbine iz mlajše 
kamene dobe . Taka najstarejša bivahšča so tu na robu Slovenskih 
goric tik nad Dravo res bila, kot kažejo najdbe iz Vumpaha in Sp. 
Dupleka više proti Mariboru. Ali bi jo tudi tu morah iskati nad 
dravskim obrežjem ah kje višje na področj ih zelo razgibanega terena, 
j e seveda nejasno. Prav gotovo pa doslej malo raziskan svet vurberške 
Krčevine skriva še kakšno arheološko zanimivost . 

STANKO PAHIC 
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»Naših 150 let" 
v delovnem 

kolektivu IMPOL 
Pred kra tk im je prispela v vrste 

(ilanov 1700-članskega kolektiva 
iMPOL iz Slov. Bistrice letošnja 
deseta številka glasila M E T A 
LURG. Glasilo postaja vse bolj či-
tano ne samo v vrstah zaposlenih, 
ampak tudi članov njihovih družin 
pa tudi drugih občanov. T a k o ni 
slučaj, da okoli 2000 izvodov, ki j ih 
sprejmejo tudi upokojenci kolekti
va in organizacije ter posamezniki , 
ki z kolektivom sodelujejo, prečita 
nad 5000 občanov. 

Deseta številka glasila, ki letos 
skupaj z kolektivom proslavlja 150-
letnico delovanja kolektiva, posve
ča prav tej obletnici največjo po
zornost in je prisotna na vseh stra
neh prijetnega branja in humor ja . 
Uvodna stran posveča pozornost 
nedavni zaključni svečanosti ob 
praznovanju 150-letnice I M P O L A . 
Med prispevki je mogoče razbrat i 
tudi naslove: Sklenili so, Srečanje 
bratskih občin, Agencija banke v 
novi valjarni. Vtisi vojakov in pro
svetnih delavcev po ogledu tovarne, 
Praznik pobra tene občine Svetoza-
revo, Naraščajo zaloge aluminija v 
svetu. Dve strani glasila sta posve
čeni dogodkom v delovnem kolek
tivu T G A Kidričevo, s katerim 
IMPOL sodeluje. Tudi tokrat je 
prisotna kul turna , špor tna in rekre
ativna rubr ika . 

Ob tem naj še pouda r imo , da je 
to številko Metalurga pripravila no
va urednica Silva Dežman , ki je 
prevzela to nalogo od Slavka Kova-
čiča, ki je nalogo urednika oprav
ljal vse od ustanovitve Metalurga, 
pred več kot desetimi leti. 

VH 

U S T A N O V L J E N A 
D R U Ž I N A 

P O Č I T N I Š K E Z V E Z E 
Te dni ustanavljajo na območ ju 

občine Slov. Bistrica družine 
Počitniške zveze. Akcijo vodi ta OK 
ZSMS Slov. Bistrica in občinski 
odbor Poči tniške zveze. Pričela sta 
jo z namenom omogoč i t i mladim v 
krajevnih skupnost ih , delovnih 
kolekt ivih, šolah in v vseh drugih 
okoljih organizirano obliko p o t o 
vanj, izletov, piknikov in drugih 
oblik srečanj. 

V zadnjih dveh mesecih je bi lo v 
občini ustanovljenih že pet družin 
PZ, ki b o d o v prihodnje delovale v 
okviru PZ te obč ine . Te družine so 
že izvolile svoje delegate. Pr ičako
vati je , da se b o d o že v naslednjih 
nekaj dneh za takšno organiziranost 
mladih odločil i tudi v nekater ih 
drugih krajih obč ine . Do k o n c a 
letošnjega leta bi naj v obč in i 
delovalo najmanj 10 družin PZ, ki b i 
skupno vključevale okoU 3 0 0 
mladih. 

Njihovo osnovno vodilo b o 
organizacija izletov, potovanj , leto
vanj, piknikov, kakor tudi nekater ih 
obhk izobraževanja, predvsem iz
obraževanja za vodje izletov in 
drugih akcij . Nove družine so 
sprejele svoje akcijske programe za 
obdobje do spomladi 1976 , v 
katerih s posebno pozornos t jo 
omenjajo tudi vključevanje članov v 
razne delovne akcije, čiščenje okolja 
in p o d o b n o , predvsem tam, kjer 
družine delujejo. 

V kra tkem nameravajo ustanovi t i 
takšne družine tudi na osnovni in 
poklicni šoh Slov. Bistrica. Z 
Ustanavljanjem družin v teh okoljih 
si b o d o prizadevah pri tegnit i k 
sodelovanju tudi več mladih 
učiteljev, ki bi bih uspešni mentor j i . 

VH 

V hladnih dneh vas varuje pred prehladom „ K A S M I R " moški šal iz uvoza. 

Dobite ga v trgovinah Mercator - Panonija 

PIVO M E D PIVI 
Č A K A NA VAŠO O C E N O 

BRUXELLES 1974 
AMSTERDAM 1975 
P O N O V N O ZMAGOVALEC 
SVETOVNEGA 
IZBORA P I V ! 
HP TALIŠ 

Obvestilo 
Obveščamo občane, da je 
T O Z D zobozdravstvena 
služba Ptuj poleg že uve
denega dežurstva na dan 
nedelj in praznikov v času 
od 7. do 1 1 . ure ter na dan 
sobot od 16. do 18. ure, 
uvedla tudi še posebno 
službo stalne pripravljeno
sti za nujne primere izven 
rednega delovnega časa. 
Občani naj v nujnih prime
rih kličejo dežurni center 
Z Z D Ptuj , telefon številka 
7 7 2 5 1 . 

Zobna ambulanta Ptuj 



NOGOMET 

MNL PTUJ: KDO BO JESEN
SKI PRVAK SKUPINE A 

Kot VSe kaže, bo odločitev o 
jesenskem prvaku znana že nasled
njo nedeljo. Takrat namreč vodeča 
Hajdina gostuje na vročih tleh 
Zlatolicja, ki doma še ni bila 
poražena, druge-Markovci pa mo
rajo v goste Vidmu, ki še prav tako 
ni doma izgubil nobene točke. Tako 
se pojavna vprašanje, ali bo 9. kolo 
MNL kolo presenečenj? Sicer pa 
poglejmo izide 7. in 8. kola skupine 
A. 

7. KOLO Apače-Kidričevo 2 :1 , 
Rogoznica-Stojnci 0:3 (p. f.) 
V i d e m - G . vas 3:2, Makole-Mar-
kovci 4:5 , Zlatoličje-Skorba 5:0, 
Gr^ena—Hajdina 1:4. 

8. KOLO Hajdina-Mark ovci 3:3, 
Zlatoličje-Kidričevo 4:1, Stoj-
nci—G. vas 2 :1 , Rogoznica-Videm 
3:5, Makole-Grajena 6:0 in 
Skorba-Apače 5 :1 . 

Lestvica po 8. kolu: 

1. Hajdina 8 6 2 0 2 9 : 1 4 14 
2. Markovci 8 6 1 1 20:10 13 
3. Zlatol. 8 6 0 2 29:12 12 
4. Videm 8 5 1 2 26: 10 11 
5. Kidrič. 8 4 1 3 13: 12 9 
6. Makole 8 3 1 4 29: 30 7 
7. Skorba 8 3 1 4 16: 19 7 
8. Stojnci 8 3 O 5 13:21 6 
9 . Apače 8 3 O 5 17:26 6 

10. G. vas 8 2 0 6 20:25 4 
l l . G r ^ e n a 8 2 0 6 12:30 4 
12. Rogozn. 8 2 9 6 15: 30 3 

PARI 9. KOLA: Videm-Markov-
ci, Zlatoličje-Hajdina, Kidričevo— 
Stojnci, G. vas-Grajena, A p a č e -
Rogoznica, Makole-Skorba in v 
soboto 15. 11. 75 Kidričevo-Haj
dina (tekma 10. kola). 

V ,,B'' skupini po 7. kolu še ni 
nobenih sprememb. Zavrč je še 
naprej krepko v vodstvu in je 
praktično ze jesen*:! prvak, pri 
ceemer pa mu je napravil levjo 
uslugo Leskovec, ki je zmagal v 7, 
kolu z 1:0, vendar so Zavrčani 
dobili protest, ker en igralec 
Lesk ovca ni bil pravilno registriran. 
V nedeljo so bile tudi fakaj na 
sporedu tekme 8. kola, vendar sta 
bili odigrani le dve srečanji in sicer: 
Zavrč-Lovrenc 3: 3 (gostje so vložili 
protest) in Gorišnica B-Mladinec 
1:1. Tržeč in SI. vas nista odigrali 
tekme, ker ni bilo sodnika, srečanje 
Leskovec-Draženci pa je bilo 
preloženo. 

REZULTATI 7. KOLA: Lesko-
vec-Zavrč 0:3 (p. f.) Lovrenc-
Varnica 8:1 , Mladinec-Tržec 6:4, 
Draženci-SI. vas 0: 1, Gorišnica B je 
bUa prosta. 

PARI 9. KOLA; 
Lovrenc-Tržec, Mladinec-Lesko

vec, Draženci-Gorišnica „B", Var-
n ica-S l . vas in Zavrč prost. 

Roman TOMANIČ 

DRAVA : TIŠINA 3:0(1:0) 
V prvenstveni tekmi republiške 

mladinske lige so d o m a č i mladinci z 
odl ično igro premagali b o r b e n e , 
sovrstnike. Težki in spolzki teren je 
rešil goste večjega poraza. 

Uspešni za Dravo so bih Ogrizek, 
Temen t in Kmetec . 

DUPLEK : DORNAVA 2:5 
( 2 : 3 ) 

V prvenstveni tekmi so Domav-
čani gostovah v Du^leku ter 
premagali borbene domač ine , ki so 
zlasti v prvem delu bih boljši in so se 
morali gostje k r e p k o branit i . 

V nadaljevanju pa so Dornavčani 
povezali svoje vrste ter prisilili 
domačine v o b r a m b o ter po 
nenehnih napadih dosegh po 
obrambnih igralcih 2 avtogola. 

Za D o m a v o so bili uspešni Lačen , 
Sok, Petek. 

PARTIZAN Ptuj : RADLJE 
1:1(1 :1) 

Na težkem in r a z m o č e n e m igrišču 
v Ljudskem vrtu je bila v nedeljo 
prvenstvena tekma pro t i vodečemu 
v hgi. Domačin i so povedU p rek 
Draga Verdenika. Gostje so do 
konca polčasa rezul ta t izenačih. V 
nadaljevanju pa sta ekipi v borbeni 
t ip ično prvenstveni tekmi navdušiU, 
saj sta prikazah dopadljivo igro. 
Domačin i bi laliko povedli . Doso-
jena je bila 11-metrovka, ki j o je 
streljal Vrečar , toda žoga se je od 
stative odbila v polje. Prot i koncu 
pa so imeh gostje pr i ložnost rezu l ta t 
spremeniti , toda nekajkrat je 
o d h č n o posredoval razpoloženi 
vratar Stebih, ki je prikazal eno 
n^bol jš ih iger. 

Sodnik Kiš iz Maribora ob izredno 
fair tekmi ni imel težjega dela in je 
pred 100 gledalci t ekmo o d h č n o 
vodil. 

-anc> 

DRAVA : SLOVAN 1:0 
(0:0) 

Domačini so pr ičeh tekmo 
pole tno zavedajoč se, da morajo 
zmagati , če žele popravit i svojo 
uvrstitev in da si ponovno pridobijo 
zveste gledalce, ki jih je bilo tokrat 
le 150 in so bih pr iča t ip ično 
prvenstveni tekmi . 

Domači napadalci so že v prvem 
delu imeh številne pri ložnosti , a so 
jih zamudUi. Napadalci zrelih prilik 
niso znah izkoristit i , gostje pa so se 
z vsemi m o č m i branili . 

V nadaljevanju po številnih 
napadih je v 5 4 . minut i uspelo 
Hvalecu povesti d o m a č i n e v vodstvo 
ob enem pa je postavil končn i 
rezul ta t . Po zadetku so Dravaši 
ponovno zamudil i številne prilož
nosti . 

Tekma je bila zelo d inamična , 
borbena ter kljub spolzkemu in 
težkemu terenu izredno hitra. 
Sodnik Per t inač iz Celja je t ekmo 
vodil o d h č n o . 

-anc 

Nogometno 
tekmovanje v Ormožu 

v počast i tev 29. novembra, 
dneva republ ike , pripravlja te-
lesnokul turna skupnost Ormož 
pokalno tekmovanje v malem 
nogometu . Sodelujejo lahko ekipe 
te lesnokul turnih organizacij in 
društev, sindikalnih podružnic in 
drugi . Rok za prgavo je 17. 
november; _ sprejemajo j ih v 
o r m o š k e m ' gradu na sedežu 
obč inske konference ZSMS, ali po 
pošti na naslov: Telesnokul turna 
skupnost Ormož , p p 3. 

V ^ 

ŠAH 
v č e t r t e m kolu prve slovenske 

šahovske lige - vzhodna skupina je 
moštvo S a h o v s k ^ a društva „ l z b i r a " 
Ptuj gostovalo v Ravnah na 
Koroškem ter tesno s 5,5:4,5 
premagalo d o m a č i n e . „ Izbi ra" j , ,Fu-
ž ina r " 5 ,5 :4 ,5 . Podkrajšek: Žunec 
remi , Bohak: Janežič remi, Majceno-
vič:Jesenek 0 : 1 , Šeruga:Ristic 1:0, 
§karja:Kolar 1:0, Kneževič:Erjavec 
0 : 1 , Polajžer:B. Planinšek 1:0, 
Dajnko:Grzina 1:0, Vaupo t i č :Va t i 
remi , Bohak :Z . Planinšek 0 : 1 . 

Na prvenstvenem b r z o p o t e z n e m 
turnirju so bili doseženi naslednji 
rezul ta t i : Polajžer 7 t o č k , Habjanič 
6,5 t o č k Markovič 5,5 t o č k , Bohak 
5 t o č k , Seruga 4 t o č k e i td. 

J. BOHAK 

ROKOMET 

v vzhodnoštajerski r okome tn i ligj 
j e bilo odigrano zadnje kolo 
jesenskega dela tekmovanja, v 
mladinski k o n k u r e n c i so bili 
doseženi naslednji rezul ta t i : Ormož I 
- V e l i k a Nedelja 17 :14 , Krog-Bn-i 
nik 8:20, Drava -Mlad inec I0:o, 
R a d g o n a - P o l e t 0:10 ter v zaostali 
t e k m i 7. kola Radgona-Krog 
1 8 : 2 8 . Jesenski prvak pri mladincih 
je moštvo Branika iz Maribora, kije 
osvojiki ,^e možne t o č k e . Drugo je 
moštvo Kroga pred Dravo in 
Ormožem, šesta pa je Velika 
Nedelja. 

V članski konkurenc i ie bil derbi 
kola in jesenskega dela tekmovanjav 
Ormožu , kjer sta se srečah moštvi 
Ormoža in Velike Nedelje, ki stana 
lestvici na prvem in d rugem mestu. 
Srečanje si je ogledalo pribUžno 4O0 
navijačev. T e k m a je bila dramatična 
in borbena o d začetka do konca, 
t ako da so gledalci prišli na svoj 
r ačun . V začetku so bili uspešnejS 
domač in i , pozneje pa je gostom 
uspelo uredit i svoje vrste in doseči 
r a v n o t e g e . V finišu pa se je sreča 
spet obrnila v prid domač inov , ki so 
zmagali z r ezu l t a tom 21 :20 . Drug| 
rezul tat i : Drava-Mlad inec 28:18, 
R a d e n c i - B a k o v c i 17 :25 in Krog-
Kamnica 20 :14 . Po končanem 
jesenskem delu tekmovanja vodi 
Ormož pred VeUko Nedeljo, 
Kovinarjem i td. 

Nadaljevanje prvenstva bo spo
mladi v zače tku apri la. 

Republiško prvenstvo slepih | 
Ptuj bo v soboto in nedeljo 15. in 16. novembra 1975 gostitelj in 

organizator IX. repubhških iger slepih v tekmovanju z zvenečo žogo. 
Obč inska organizacija slepih Ptuj , pripravlja tekmovanje pod 
pokoviteljstvom mesokombina ta Perutnina Ptuj . 

Tekmovanje bo v novi športni dvorani ,> I lad ika" , kjer b o d o 
nastopile ekipe iz Kopra , Ljubljane, Kranja, Novega mes ta . Nove 
Gorice, Maribora, Celja, Murske Sobo te , Zavoda za s lepe-Škofja 
Loka in Ptuja. 

V soboto se b o tekmovanje odvijalo v dveh skupinah, nadaljevalo 
pa v nedeljo dopoldan za k o n č n o uvrstitev. Svečan pr iče tek 
tekmovanj bo v soboto ob 12.30 uri. 

Opozarjamo vse. ki si b o d o tekmovanje oglcdah, da mora med 
tekmovanjem v dvorani biti popolen mir, ker tekmovalci igrajo na 
sluh in lovijo zvenečo žogo, ki se ko tah . Igra se na igrišču, k i j e veliko 
ko t za odbojko . V vsaki ekipi nastopijo trije tekmovalci . 



ČE BI IMEL 
ČUDEŽNO PALICO 

Sedel sem pred domačo hišo in 
gledal v nebo. Mahal sem z leskovo 
palico. 

Naenkrat sem začudeno pogledal 
okrog sebe. Globoko pod seboj sem 
zagledal domačo vas. Palica v moji 
roki je postala zlata. Zamahnil sem z 
njo in vse češnje v naši vasi so 
dozorele, čeprav se je komaj začela 
pomlad. Nato sem se nasmehnil in 
poletel dalje. 

Letel sem dolgo; ko sem se ustavil 
sem v globini zagledal dim in slišal 
hrumenje letal ter streljanje. 
Spoznal sem, da letim nad arabskim 
ozemljem. Zamahnil sem s čudežno 
palico, hrumenj^e je utihnilo, ljudje 
so bili spet srečni, jaz pa sem letel 
naprej. Ko sem nek^ časa letel, sem 
pod seboj zagledal črnske otroke. 
Bili so drobni in jokali so. S 
čudežno palico sem jim pričaral 
hrano za mnogo let in nadaljeval 
pot. , ^ 

Letel sem se cez celo Zem^o ter 
povsod ^udem pomagal. Ko sem se 
vračal nad domačo hiso, mi je palica 
padla iz roke, hotel sem jo pobrati 
pa sem še sam padel. Tedaj sem se 
zbudil in se nasmehnil, češ , kako 
lepo bi bilo, če bi bilo res. 

Milan Smolar, 
6. 2, OŠ Markovci; 

DAN VARČEVANJA 
Zadnjega oktobra je bil dan 

varčevanja. Ta dan smo dobili v , 
Majšperku novo poslovalnico Kre
ditne banke Ptuj. Tega smo zelo 
veseli. Ko sem bila stara dve leti, mi 
je prinesla teta hranilnik s hranilno 
knjižico. Vanj je vrgla petdeset 
dinarjev. Ogledovala sem a pisano 
škatl ico in sem bila vesela, kadar 
sem vrgla va njo kak dinar. Tudi 
dedek mi je vsakič prvega dal 
bankovec za deset din vanj. 
Hranilnik je postal bolj in bolj 
težak. Nekega dne sem odšla z 
mamico v Pti«. Krenili sva v banko. 
Tam so hranunik odklenili in bil je 
lep kujjček denarja. V predalček 
sem zložila in zravnala bankovce po 
velikosti in vrednosti. Znesek so mi 
vpisali v hranilno knjižico. 

Čez leta se je nabralo kar precej 
denarja. Zaru sem si kujjila lepo 
novo, rdeče kolo . Sedaj stedim za 
novo harmoniko. 

Alenka Peršuh, 
4. b, OŠ Majšperk-, 

KAKO SMO PRAZNOVALI 
DAN PIONIRJEV 

učenc i , ki bivamo v domu POŠ v 
Slov. Bistrici, smo začeli z 
praznovanjem dneva pionirjev že v 
petek 26. septembra. Ze ves 
popoldan smo poslušali partizanske 
in pionirske pesmi. Zvečer smo se 
zbrali na dvorišču. Pripravili smo 
taborni ogenj in kratek kulturni 
program. 

Ob dviganju pionirske zastave smo 
zapeli pionirsko himno. Pevski zbor 
nam je zapel nekaj partizanskih 
pesmi. Nastopali so tudi mlajši 
gojenci našega doma. Za nagrado 
jim je tovarisica ravnateljica Milica 
Klokočvnik razdelila bonbone. Mi 
starejši pa smo za praznik dobili 
košarkaško žogo. Na koncu smo vsi 
peli in plesali partizansko kolo. 
Kuharica nam je pripravila parti
zanski golaž. Posedli srno okoli 
tabornega ognja in jedli. Žal je vse 
hitro minilo, ker nas je pregnal dež. 

Na dan pionirjev v ponedeljek 
smo imeli pionirsko konferenco. 
Mentorica pionirske organizacije 
tovarisica Silva Jerabek nam je 
prebrala program dela za šolsko leto 
1 9 7 5 / 7 6. Učenci posameznih krož
kov so predstavili svoje programe. 
Videli smo lutkaije, mlade člane 
rdečega križa, planince in folklorno 

skupino. Mladi člani rdečega križa, 
so pokazali kako nudijo prvo 
pomoč ponesrečencu. Ponesrečenca 
so spretno obvezali in ga dali na 
nosila. Najbolj sem se smejal 
planincem. Dva učenca sta bila 
oblečena v planinsko obleko. 
Pokazala sta, kako sta hodila na 
Boč. S seboj sta povabila tudi ostale 
učence in tovarisice. Sedaj tudi jaz 
obiskujem planinski krožek. 

Na konferenci smo se Sjjomnili 
tudi tovarne IMPOL, ki letos 
praznuje 150 letnico obstoja. Dva 
učenca sta s tov. ravnateljico 
odnesla v tovarno našo čestitko in 
sliko, ki smo jo sami izdelali. 

Po konferenci smo sprejeli še 
program dela šolskega športnega 
društva. Izvolili smo novega 
predsednika. ^ Predsednik ŠŠD je 
postal moj sošolec Rudi Pinter. 

Po malici smo imeli športna 
tekmovanja. Učenci 7. in 8. razreda 
smo igrali košarko. Zmagali smo 
tekmovalci 7, razreda. 

V domu kulture je bila na ta dan 
občindca pionirska konferenca. Tam 
so bili tudi predstavniki pionirjev 
naše šole. 

Anton Loreber 
7. r. POŠ SI. Bistrica 

NAGRADE ZA 
VARČEVALCE 

Zadnjo uro pouka je prišel v 
razred tovariš Gajšek. Povedal je, da 
je danes dan varčevanja. Varčeval
cem je prinesel nagrade. S tovarišico 
sta jih razdelila. Nagrade so dobili 
vsi varčevalci. Vsak je dobil kulico, 
ravnilce, značko in nalepko. Lepo 
smo se mu zahvalili za nagrade. 
Obljubili smo, da bomo dobri 
varčevalci. Vsak dinar, ki ga b o m o 
dobili, bomo nesli v hranilnico. 
Nato je odšel iz razreda. 

Miro Saše, 
3 . a, OŠ Mjgšperk 

PEKLI SMO 
KOSTANJ 

v sredo, 8. 10. 1975, smo pekli 
kostanj. Vsak razred si je lahko 
izbral neko zabavo. Imeli smo dve 
uri prosti. Mi smo si pekli kostanj. 
Drugi razredi so pa bih na igrišču ali 
pa drugje. 

V solo smo prinesli nekaj 
kostanja. Prinesli smo tudi jabolka. 
Ker Je bil razrednik tovariš Franček 
Onic tedaj bolan, je bila zraven 
tovarisica Dragica Onič. Pekli smo si 
na polotoku, ki je ob Dravinji. 
Zanetili smo ogenj. Ko je bilo precej 
žerjavice, smo postavili gor posodo, 
v kateri so se pekli kostanji. Med 
tem časom smo dali na ogenj tudi 
jabolka. Ko se je vse to peklo^ smo 
se pogovarjah in zabavah. Ta cas je 
hitro minil. 

Morali smo pospraviti odpadke in 
pogasili smo ogenj. Nato smo odšli 
domov. Želim si, da bi se še večkrat 
tako prijetno zabavali. 

LIZIKA NUNČIČ, 
7. b, OŠ Poljčane 

PES 
Pes je domača žival. Živi v uti ob 

hiši. Ljudje imajo psa zato, da jim 
čuva dom. Spoznamo ga po laježu. 
Inia ostre zobe, lepo dlako in dobro 
teče. Lovski psi pomagajo lovcem, 
ker lovijo divje živali. Pse še imajo 
miličniki in vojaki. Hrani se s 
kuhano hrano. Najraje ima meso in 
kosti. Pes je človekov spremljevalec. 

SREČKO PETEK, 3. a 
OŠCIRKULANE 

RAZMIŠLJANJE 
OB SPOMENIKU 

Pred menoj stoji gomila, na njej 
spomenik, na katerem je bilo 
napisano ime partizana, nad 
imenom pa rdeča zvezda. Sem sem 

prišla z namenom, da bi prižgala 
svečo in se spomnila partizana, ki se 
je boril v teh gozdovih. Veter je 
zapihal, zašumel je gozd in že sem 
imela pred seboj tihi dogodek, o 
katerem sem veUkokrat slišala. 

Bilo je pozimi, v vojnem času. 
Peščica partizanov se je počasi 
pomikala naprej in gazila globok 
sneg. Napotili so se v vas, ker so 
pričakovali, da bodo dobiU skodeli
co mleka jn košček kruha. Za njimi 
je bila težka borba, iz katere so se 
samo oni rešili. Niso vedeli, da v vasi 
kar mrgoli Nemcev. Ta, ki tukaj leži, 
je majčkeno zaostal za onimi. Ni 
mogel več naprej. Zgrudil se je v 
sneg, ves premrazen in moker. Čez 
nekaj časa je sUšal strele, ki so 
prihajali iz vasi. Takoj mu je bilo 
jasno, kaj se je zgodilo. Skozi meglo, 
ki se mu je delala pred očmi , je videl 
črne pošasti, ki so se pomikale proti 
njemu. Zadostoval je samo en 
udarec in ubogi partizan se je 
zgrudil mrtev. Boril se je za svojo 
domovino in zato, da bi nam 
zagotovil lepše življenje, kot ga je 
imel on. 

Iz razmišljanja me je zdramil 
razgovor nekega moža in žene. 
Pristopila sta k grobu. Torej nisem 
bila edina, ki sem se spomnila tega 
groba in partizana. 

KRISTINA KOREZ, 
8 . b, OŠ Majšperk, 

MISLI OB 
DNEVU MRTVIH 

Prvi november je dan mrtvih. 
Takrat se spomnimo svojih znancev, 
prijateljev m mnogih zelo hrabrih 
ljudi, ki so dali življenju za to težko 
pričakovano svobodo. 

Mnogi so tvegali svoja življenja, da 
bi mi lahko sedaj svobodno živeli. 
Nekateri so preživeli, zelo mnogo jih 
je pa umrlo. Nekje so pokopani: na 
pokopališču, ali pa mogoče nekje na 
samotnem bregu, kjer nihče ne ve za 
nje. Mnogo je bilo neznanih 
junakov. Kdo ve, kako je sedaj 
njihovim materam, znancem, prija
teljem, ko stojijo pred njimi na 
pokopališču. Zakaj so morali 
umreti? Želel bii, da bi bili vsi živi 
in živeli pod svobodnim soncem 
skupaj z nami. To so si zaslužili. In 
da ne bi bilo nikoli več te preklete 
vojne, ki je vzela hčere in sinove 
materam, matere in očete otrokom. 
Na našem ptujskem pokopališču je 
pokopano mnogo junakov, med 
njimi je bil tudi Jože Lacko, 
katerega so Nemci do smrti mučili . 
Ti prekleti Nemci so storili mnogo 
zločinov! Samo spomnimo se na 
zločine v Jasenovcu in Kragu|evcu! 

Goran Milosevuč, 
OŠ „F. Osojnik", Ptuj 

ŽALUJEM ZA TEBOJ 
Na grobu sem prižgala lučko, 
zraven cvetke se dodala, 
v srcu sem čutila bolečino, 
prevzela m e j e žalost. 
Zajokala sem tiho, milo, 
da bi še kamen mehak postal. 
Zakaj si, mama, že umrla? 
Mar ne bi mogla še živeti, 
še živeti 
in nikdar umreti? ! 

Milena Pukšič, 7. a 
OŠ Miklavž pri Ormožu 

MOJE OTROŠTVO 
Moja otroška leta so bila sončna 

in svetla. 
Skozi otroštvo so me spremljale 

igrače, ki sem jih imel na kupe. Ko 
smo še živeli v Zamušanih, smo se 
otroci radi igrali v bližnjem gozdu, 
v njem smo si gradili šotore, se 
vojskovali in preizkušali svoje mlade 
moči . Tudi žogo smo imeli. Žogalii 

smo se navadno na travniku za vasjo 
in seveda poteptali travo. Takrat je 
bilo joj! Gospodar se je hudoval in 
nas podil, če nas je le zalotil. Otroci 
smo tekli, kolikor so nas nesle noge, 
samo da ne bi čutili gospodarjeve 
trde pesti. 

Pred kratkim smo se preselili v 
Gorišnico. Tu imamo veliko igrišče 
in na njem ni nobenega gospodarja, 
ki bi nas preganjal in nam grozil 
zaradi poteptane trave. Igrišče je naš 
prostor, na katerem se lahko po mili 
volji sprostimo. 

Za igrače, s katerimi sem se 
nekoč igral, se ne menim več, ker 
imam druge skrbi. Če bi pa zbral vse 
igračeke, ki so me spremljale v 
otroštvu, bi nastal v sobi velik kup, 
in če bi spregovorile, bi bil strašen 
hrup. 

Miran Reberc^ 7. a 
OŠ Gorisnica 

PSIČEK MURI 
Ko smo mlatili pšenico, se je 

pojavil psiček. Bil je zelo majhen in 
suh, dlako je imel črno in spredaj 
belo Uso. Z bratom sva se ga 
razveselila in mu dala ime muri. 
Sedaj je že zrastel. Ker mu 
nastavljam hrano, me ima zelo rad. 
Kadar pridem iz šole, se me zelo 
razveseli. Ko ženem na pašo se 
igrava. Imam ga zelo rada. 

Mojca Sajko, 
Ptujska gora 

POČITNIŠKI DAN 
Bilo je lepo nedeljsko jutro. 

Ležala sem v postelji. Bilo je 
prijetno, saj me je sonce božalo po 
hcih. Nenadoma pa je v sobo stopila 
mama. „Dobro jutro, zaspanka! 
Janez je že oblečen, v toplice se 
peljemo," me je pozdravila. Vstala 
sem, po zajtrku smo sedh v avto in 
se odpeljah. 

Ko smo prispeh na ciiy, sem se 
takoj pognala v vodo. Plavala sem 
po bazenu sem ter tja. Kmalu so 
prišli za mano mamica, očka m brat 
Janez, ki me je seveda takoj 
poškropil in potunkaL Nič mu 
nisem ostala dolžna. 

Po kosilu nismo šli v vodo, ker 
smo se soncih. Mama me je poslala 
po sladoled. Kar bosa sem tekla 
ponj in nenadoma od bolečine 
poskočila. Zbodla sem se na oster 
predmet in odšepala k svojim. 
Povedala sem, kaj se mi je pripetilo. 
Očka je pogledal nogo in ugotovil, 
da sem se močno ranila. Rano je 
očistil in obvezal. Ker meje močno 
skelelo, se nisem več kopala. Bila 
sem žalostna, sedela v senci in se 
dolgočasila. Kakor sem si prej želela 
iti v tophce, tako sem zdaj hotela 
domov. Toda mamici, očku in 
bratcu nisem mogla pokvariti lepe 
nedelje. Potrpežljivo sem sedela v 
senci in čakala, da zaide sonce. 

Ob šestih smo se pripravih na 
odhod. Vso vožnjo sem dremala. 
Doma sem takoj legla v posteljo in 
trdno zaspala. Drugo jutro sem se 
zbudOa zelo slabe volje. Imela sem 
temperaturo, mučil me je glavobol, 
za nameček pa me je bolela še noga. 

Nedelja, ki sem jo preživela v 
toplicah, mi je zagrenila spomin na 
počitniški dan. 

Jelka Horvat, 7 . a, 
OŠ Gorisnica 

KATARINA 
Katarina je doma v Ameriki. Zelo 

poredko pride k nam. Katarina je 
moja sestrična. Njeni mamici je ime 
Angela. V Ameriki imajo zelo veliko 
hišo. Drugo leto bo šla Katarina v 
četrti razred. Imam njeni dve sliki. 
Kadar pridejo iz Amerike na obisk, 
smo zelo veseli. 

Liljana Doberšek, 
2. b, OŠ Majšperk 







„NA KMETIJI SEM OSTAL SAM' 

Ob nedavnem obisku pri Erhati-
čevih sva se na dvorišču srečala s 
Francem Ša lamunom, kmetom iz 
Trnič na Dravskem polju, ko je k 
njim pripeljal svojega rjavega štiri-
nožnega gospodarskega pomočni
ka, da so mu Erhatičevi kovači na
redili na vse štiri noge nove železne 
, ,čevlje". V času, ko so kovači 
, .obuval i " konja, je naš sobesednik 
med drugim povedal: 

,,V teh jesenskih dneh je pri nas 
na kmetih toliko dela, da včasih niti 
za spanje ni dosti časa. H u d o je po
sebno sedaj , ko sem na kmetiji, ki 
meri nekaj nad Sest hektarjev obde
lovalne zemlje, ostal čisto sam, od
kar mi je v začetku letošnjega leta 
umrla žena. Od tistega časa nič več 
ne kuham, ker za kuho prepros to ni 
časa. Hran im se s suho h rano in še 
to vedno samo na , , b r z i n o " . Vča
sih grem celo brez večerje spat , ker 
sem tako utrujen, da se mi ne ljubi 
kuhati . . . " 

V času najinega pogovora je pri
stopil Jože Erhatič in povedal , d a j e 

Franc Šalamun iz Trnič: Zaljubljen 
v kmetijo, konje, traktor . . . 

F o t o : F . HOVNIK 

Š a l a m u n , ki res ni več v rosnih le
tih, pred dvema letoma opravil celo 
izpit za vožnjo s t raktor jem. Pred 
tem pa je vozil svoj stroj po njivah 
in včasih tudi cestah kar brez vozni
škega dovoljenja. Nobene nesreče 
ni povzročil pa tudi miličniki, da ga 
niso nikoh potipaii , če ima vozniški 
izpit. Imel je pač srečo, kot se temu 
reče. Sicer pa gotovo ne bi mogel 
voziti po naših cestah kar polnih 27 
let brez vozniškega dovoljenja, kot 
je to do pred nedavnim uspevalo 
nekemu Dalmat incu. 

V nadaljevanju našega pogovora 
smo zvedeli, da je Š a l a m u n , ki se 
mu vidi, da je res kmet od nog do 
glave, še posebej , ker se najraje po
govarja o kmeti jstvu, znan pridelo
valec krompir ja . To mu je tudi edi
ni in glavni vir dohodka . Letos je 
imel srednjo letino. Vse viške 
krompirja je že prodal svojim stal
nim odjemalcem v Mar iboru . Za iz
tržek ga n ismo poba rah , ker je to 
pač njegova poslovna skrivnost. 

Le s težavo smo ga prepričali, da 
nam je , , pož i ra l " , kajti , ,za v časo
pis so pač politiki in ne kmetje s 
svojimi žuljavimi r o k a m i " nam je 
dejal in že ga ni bilo več na dvori
šču. 

F. H . 

TEMU PRAVIMO.JRŽNICA" 
Zelja p o cenenem nakupu svežih 

kmetijskih proizvodov je prav tako 
stara kot so mesta ali večja naselja, ki 
gojijo obhko tržne prodaje že skozi 
stoletja. Kljub temu lahko danes ugo
tavljamo, da v nekaterih krajih ta de
javnost še ni dobila svojega mesta, 
čeprav bi to bilo zelo po t rebno . Med 
njimi je prav gotovo tudi občinsko 
središče Slov. Bistrica, ki je do pred 
dvema letoma ali še nekaj več pro
dajo kmečkih proizvodov prepuščala 
iznajdljivosti kmetov, katerim razen 
prostora , kjer prodaja jo , ni bilo za
gotovljenega nič drugega. 

Z ureditvijo Sarhovega trga v Slov. 
Bistrici je mesto dobilo tržnico, ka
teri pa še danes z gotovostjo lahko re
čemo kar , , m i n i " tržnica, saj na njej 

le težko uspeš kupiti katerega od po
trebnih kmetijskih proizvodov, saj 
jih pod največkrat dvema do tremi 
stojnicami ni na izbiro. Ni redek pri

mer, da kupec sreča tod enake cene 
kot v trgovini. 

Res je bilo pozdraviti poskus Kra
jevne skupnosti Slov. Bistrica, da ob
čanom končno zagotovi tudi v ob
činskem središču Slov. Bistrica ugod
nejše nakupovanje vsakdanjega bla
ga za gospodinjstvo. Zal pa ta korak 
ni povsem uspel morda vsled nepo-
srečeno izbrane lokacije ali pa so 
vzroki drugje. Go tovo pa je , da loka
cija za tržnico ne zagotavlja večjega 
razmaha tržne dejavnosti z bogat im 
zaledjem kmetijske proizvodnie . 

Ne bo torej odveč, če bi odgovorni 
ponovno preučili vzroke, zakaj je 
tržnica v Slov. Bistrici že toliko časa 
samo , ,min i " ponudba kmetijskih 
proizvodov iz sicer bogatega kmetij
skega zaledja in ali je sedanja loka
cija ob glavni prometnici med Mari
borom in Ljubl jano zares najprimer
nejša lokacija za higiensko prodajo 
kmetijskih proizvodov. 

VH Vsakdan na bistriški , ,mini" tržnici 
do nedelje, 23. novembra 1975. 
Polna luna bo v torek, 18. no

vembra ob 23.28. 
N A P O V E D : O b koncu tedna 

se bo vreme ustalilo na lepo vre
me in bo trajalo ves prihodnji te
den. Bo topleje. 

Popoln lunin mrk bo v torek, 
18. novembra. Začetek delnega 
luninega mrka bo ob 21. uri 38.5 
minut. Začetek popolnega luni
nega mrka bo ob 23. uri 02,5 mi
nut. Konec popolnega mrka bo 
ob 23. uri 44,2 minuti . Konec mr
ka bo v sredo, 19. novembra ob 
1. uri 8,2 minuti . Ves potek luni
nega mrka bo pri nas viden, seve
da če bo nebo jasno . 

Alojz Cestnilt^ 

ŠE ,JOČEN BAROMETER" 
v zvezi s , ,Točnim b a r o m e t r o m " 

smo prejeli še en prispevek s podpi
som J M . Pisec se sklicuje na odgovor 
A. Cestnika na odmeve na , ,Točen 
ba romete r " . 

Vendar moramo v zvezi s celotno 
zadevo povedati , da so v odgovoru 
A. C. po škratovi zaslugi napake ter 
se tekst pravilno glasi: 

Bolj kočljiv je barometer Prpreko-
vega Pet ra , ki ga JM omenja v zad
njih dveh vrstah. Naj ga Peter s pri
dom uporablja , ker kakor sam. trdi, 

piha od zadaj , kar pomeni , da odvaja 
iz človeka hude duhove. 

Vsekakor je šala zanimiva, če je 
dostojanstvena . . . 

Ker se pisec JM skhcuje v svojem 
odgovoru predvsem na ti dve (napa
čno zapisani) besedi, je njegov odgo
vor brezpredmeten. Za to ga ne ob
javl jamo. 

Opravičujemo se piscu A. C. ter 
bralcem zaradi nastalih napak . 

Uredniš tvo^ 

SAMO NEKAJ PRASK 
1. novembra se je v Lešju na lokal-

ni cesti Majšperk—Savinsko zgodila 
prometna nesreča. Alojz Zerak u 
Pragerskega je brez vozniškega do
voljenja vozil m o t o r n o kolo iz Maj-
šperka proti Lešju. V križišču pred 
vasjo Lešje je s s t ranske ceste pripe-
Ijal s kolesom z motor jem Zvonko 
Golob iz Medvede. Voznika sta trčila 
in padla po cestišču. Pri padcu sta se 
oba lažje poškodovala . Na obeh mo
tornih kolesih je za 800 din škode. 

MLADOLETNA 
DOLGOPRSTNEŽA 

v nedeljo, 9. 11. 1975, sta v poznih 
večernih urah mladoletna M . I. in P. 
M. vdrla v prodaja lno , ,Panorama" 
na Vičavi. Splazila sta se na pod
strešje, od tam pa skozi podstrešna 
vratca v skladišče prodajalne. ,,Spo
sodi la" sta si 20 škatelj cigaret in sve
tilko. Kot smo izvedeli na Postaji mi
lice v Ptuju , sta mladoletnika najbrž 
stikala za denarjem. Informacijo c 
vlomu je Posta ja milice dobila v po
nedeljek zjutraj . Prizadevni miličniki 
so mladoletna storilca po dveh urah 
že zasledili. 

NAŠLI 
POBEGLEGA 

VOZNIKA 
Delavci uprave javne varnosti so 

izsledili- pobeglega voznika motorne
ga kolesa, ki je 26. 10. 1975 povozil 
učenko Marico Erhatič iz Zagorcev 
13. Voznik Vinko Ritonja je v Zagor-
cih pri Juršincih trčil v učenko os
novne šole ter po prometni nezgodi 
pobegnil. Kmalu zatem so ga našli in 
ga predali prevosodnim organom. 

TEDNIK 
izdaja časopisni zavod Ptujski 
tednik, 62250 Ptuj , Vošnjakova 5-
p. p. 99. - Urejuje uredniški odbor. 
Izhaja ob če t r tk ih . Odgovorni 
urednik je An ton Bauman. Telefon 
uredništva in uprave (062) 77-079-
Celoletna naročnina znaša 80 
dinarjev, za tujino 160 dinarjev. -
Žiro račun SDK Ptu) 
5 2 4 0 0 - 6 0 3 - 3 9 4 5 8 . - Tiska Mari
borski tisk, 62000 Maribor, Tržaška 
76. 


